
رئیس کمیســیون سلامت شــورای عالی اســتانها با تأکید بر لزوم توجه به 
اســتاندارد ســایت های دفن زباله به تولید روزانه ۵۰ هزار تن زباله در کشور 
اشاره کرد و گفت: بازیافت زباله ها و تفکیک از مبدأ باید در کشور مورد توجه 

قرار گیرد.
هاشم بانشی در تشریح معضلات مدیریت پســماند در کشور اظهار کرد: در 
کشور روزی ۵۰ هزار تن زباله تولید می شود که کمتر از ۱۰ درصد آن بازیافت 
می شــود. تکنیک جمع آوری، حمل و نقل و دفع زباله های شهری با توجه به 

قدمت تاریخی، اهمیت ویژه بهداشتی، اقتصادی و علی رغم همه موفقیت ها 
در علوم و تکنولوژی از پیشــرفت چندانی برخوردار نیست. درحال حاضر در 
بسیاری از کشورهای صنعتی و پیشرفته جهان نظیر ژاپن میزان بازیافت زباله 

صد در صد است.
وی افزود: متأســفانه در بیشتر استان ها و شــهرهای کشور، شاهد مشکلات 
جدی در زمینه دفع پسماند و عدم وجود سایت های زباله استاندارد هستیم که 
این موضوع به ویژه در استان های  شمالی نمود بیشتری دارد و تاکنون اقدام 

جدی برای مدیریت پسماند در کشور انجام نشده است. نبود سایت مناسب 
پسماند، باعث می شود این زباله ها سر از جوی ها و رودخانه های فصلی و دائمی 
درآورد و از سوی دیگر ســوء مدیریت این زباله ها امنیت اجتماعی و سلامت 
مردم را نشــانه رفته و دســتخوش آلودگی می کند. زیرا همه این شیرابه ها 
 و آلودگی های حاصل از زبالــه در مخازن و منابع آب زیرزمینی و ســطحی 

تخلیه می شود.
نماینده استان فارس در شورای عالی استان ها ادامه داد: در موضوع بازیافت 

نیز، کشورهای پیشــرفته و برخی کشــورهای در حال  توسعه نزدیک به ۷۰ 
درصد زباله های تولیدی خود را بازیافت می کنند. زباله در حکم طلایی است 
که به منبع درآمد بسیاری از کشورها و حتی خانواده ها تبدیل شده است. اما 
آمارها وضعیت خوبی از کشور ما در این حوزه نشان نمی دهد. هنوز بسیاری از 
ابتدایی ترین اقدامات مدیریت پسماند که یکی از آنها تفکیک از مبدأ است در 
کشور اجرایی نشده است. این در حالیست که تولید روزانه زباله هم روزبه روز 

در حال افزایش است.

وزیر آموزش و پرورش به بخشی از فعالیت های 
دولت شــهید جمهور در اجرایی ســازی سند 
تحول بنیادین اشاره کرد و گفت: اجرای کنکور 
اختصاصی تربیت معلم برای اولین بار و تهیۀ نظام 
صلاحیت های حرفه ای دانشجومعلمان از جمله 

این اقدامات است.
به گزارش ایســنا، رضا مراد صحرائی در صفحه 
ویراستی اش نوشت: اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۲ 
مقام معظم رهبری )مدظله العالی( در بخشــی 
از فرمایشــات خود در مورد سند تحول بنیادین 
آموزش و پرورش فرمودند: »برای اجرای ســند 
تحوّل یک نقشه ی راه لازم است؛ این نقشه ی راه 
تا حالا تنظیم نشده؛ یعنی بنده اطّلاع ندارم، آنچه 
به من هم گزارش دادند همین است. نقشه ی راه 
برای اجرای سند تحوّل تهیّه نشده؛ برای همین 
هم هست که از سند تحوّل در کف مدرسه خبری 
نیست. ســند تحوّل چیز خوبی است، حرفهای 
بســیار خوبی در آن هســت، امّا در واقعیّت، در 
محیط تعلیم و تربیت، انسان اثری و نشانی از سند 

تحوّل نمی بیند؛ این برای این اســت که نقشه ی 
راه تهیّه نشــده. پس بنابراین، نکته ی بعدی در 
مورد سند تحوّل این است که بایستی نقشه ی راه 
برای آن تهیّه بشــود، یک برنامه ریزی باید برای 

آن بشود«.
و بالاخره پس از چندین ســال از نگارش ســند 
تحول بنیادین آموزش و پرورش در اردیبشهت 
ماه ۱۴۰۳  نقشه راه این ســند در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی تصویب شــد که پس از آن مقام 
معظم رهبری)مدظله العالی( در دیدار فرهنگیان 

فرمودند:
»چند سال این سند تحوّل را گذاشتیم در کشو، 
درش را هم بســتیم! هیچ تحرّکی انجام نگرفت، 
]لذا[ ضرر کردیم... خب حالا بحمدالله شــنیدم 
که ســند، هم مورد بازنگری قرار گرفته، که رو 
به اتمام اســت و در حال نهایی شدن است، هم 
»نقشه ی راه« برای اجرای آن آماده شده، که اینها 
همه مهم اســت.بخصوص این نقشه ی راه برای 
اجرای سند خیلی مهم است؛ بدانیم این سند را 

چه جوری بایستی عمل کنیم که در تمام سطوح 
آموزش وپرورش اثر خودش را ببخشد؛ این خبر 
خوبی است. نگذارید وقفه ایجاد بشود و کار را به 

طور جدّی پیش ببرید«.
وی در ادامه نوشــته اســت: همچنین در دوران 
شــهید جمهور چندین برنامه مهــم دیگر برای 
اجرایی ســازی ســند تحول بنیادین آموزش و 
پرورش در پیش گرفته شد که تهیۀ نگاشت های 
چهار گانۀ قانونی و حقوقی، نهادی )تعیین نقش 
نهادهای مختلف(، گفتمان ســازی و مدرسه ای 
ســند تحول بنیادین و تصویب و ابــلاغ الگوی 
مدرســۀ تراز ســند تحول بنیادین کــه نتیجۀ 
قطعی آن کاهش محسوس فاصلۀ سند با صحنه 

)مدرسه( است.
وی در ادامه به دیگر اقدامات انجام شده نیز اشاره 
کرد و نوشت: تهیه و تصویب مجموعه سیاست ها 
و ضوابط کیفیت بخشــی دانشگاه فرهنگیان در 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی که به مثابه سند 

تحول بنیادین نظام تعلیم و تربیت معلم است.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان این 
که کارهای بسیار بزرگی در حوزه سلامت در دولت 
سیزدهم انجام شده که در تاریخ سلامت بی نظیر 
اســت، گفت: برنامه مهم »ســلامت خانواده« در 
عرصه های بین المللی به عنــوان برنامه ابتکاری 
ایران، مطرح شــد. بهرام عین اللهی اظهارداشت: 
بهره برداری از ۶۷۸ پروژه سلامت بزرگترین مراسم 
افتتاح در تاریخ نظام ســلامت اســت و همکاران 
ستادی و دانشگاه های علوم پزشکی، شهید رئیسی 
را فرمانده خود می دانستند و به صورت شبانه روزی 
در این دولت کار کردند تا در این مدت کوتاه حجم 

وسیعی از پروژه های سلامت افتتاح شود.
وی با اشاره به این که دولت سیزدهم همه گیری 
کرونا را ۶ ماهه مهار کرد، افزود: قول داده بودیم تا 
دهه فجر کرونا را مهــار کنیم ولی به همت رییس 
جمهور شهید، با ورود حجم انبوه واکسن و تزریق 
روزانه یک میلیون و ۶۰۰ هزار دز واکســن، ظرف 
سه ماه کنترل کرونا شروع شد و بعد از ۶ ماه مرگ 
و میرها به صفر رسید. وزیر بهداشت ادامه داد: در 

حوزه بهداشــت ۳۱۰۰ پروژه در مناطق مختلف 
کشور از جمله مناطق حساس مرزی در این دولت 
افتتاح شد. عین اللهی با بیان اینکه در این دولت ۱۷ 
هزار تخت بیمارستانی افتتاح شده و پنج بیمارستان 
حضرت مهدی )عج(، غدیر، حکیم، شهریار و پردیس 
شخصا توسط رئیس جمهور شهید افتتاح شد، گفت: 
همچنین ۳۵۴ دستگاه پیشرفته پزشکی در مراکز 
درمانی کل کشور توزیع و ۷ پارک علم و فناوری راه 

اندازی شد.
وزیر بهداشــت ادامه داد: در مراسم امروز نیز ۶۷۸ 
پروژه شامل ۵۷۴ پروژه بهداشتی در ۲۹ استان با 
۱۷۰ هزار متر مربع زیربنا و ۸ هزار و ۲۰۰ میلیارد 
تومان ارزش مالی بهره برداری می شود. وی اضافه 
کرد: ۶۸ مرکز خدمات جامع سلامت روستایی،  ۷۳ 
مرکز جامع سلامت، ۲۳۴ خانه بهداشت، ۴۴ پایگاه 
سلامت، ۱۱۶ زیست پزشــک، ۶ مرکز تسهیلات 
زایمانی، ۷۰ آزمایشگاه، ۲ زنجیره سرما و یک مرکز 

قرنطینه مرزی از جمله این پروژه ها هستند.
عین اللهی بیان این که در حوزه درمان امروز شاهد 

بهره برداری از بیمارســتان حضرت ولیعصر )عج( 
اراک هستیم که ۲۰ سال نیمه تمام مانده بود و با 
۵۵ درصد پیشرفت فیزیکی تحویل این دولت شد، 
گفت: این کلان بیمارستان ۵۱۲ تخت و ۵۵ هزار 
متر مربع مساحت دارد و در ۱۳ طبقه ساخته شده 
و بزرگترین بیمارستان مرکز و غرب کشور است که 

۱۲۰ میلیارد تومان ارزش ریالی دارد.
وی افزود: بیمارســتان زنان و زایمان آشتیانی در 
اراک که ساخت آن از سال ۹۶ شــروع شده و ۴۵ 
درصد پیشرفت فیزیکی داشــت و ۱۲۰ تخت و ۸ 
هزار متر مربع زیربنا دارد نیز امروز به بهره برداری 
می رسد. برای ساخت و تجهیز این بیمارستان ۴ 

طبقه ای ۱۲۰۰ میلیارد تومان هزینه شده است.
عین اللهی از بهره برداری از فاز ســوم بیمارستان 
آیت الله خوانساری استان مرکزی با ۷۸ تخت و ۷۶۰ 
میلیارد تومان اعتبار خبر داد و تصریح کرد: در استان 
یزد نیز امروز بیمارستان حضرت فاطمه الزهرا )س( 
شهرستان مهریز با ۱۱۰ تخت که ساخت آن از ۱۰ 

سال پس از شروع شده، افتتاح می شود

معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت محیط زیست به دولت 
چهاردهم پیشنهاد داد مدیریت یکپارچه منابع زیستی کشور، توجه 
به محیط زیست به عنوان یک مساله مهم و کلان، فرهنگسازی در 
این زمینه و جلب مشارکت مردم برای حفاظت از آن را در دستورکار 
قرار دهد. حسن اکبری در آستانه چهاردهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری اظهار کرد: یک سری مشکلات انباشته در حوزه طبیعت 
کشور داریم. در طول چند دهه اخیر روند توسعه مثل همه دنیا  اثرات 
خود را بر زیرساخت های  طبیعت گذاشته است. به عنوان نمونه در 
طول سالیان گذشته سوء مدیریت در حوزه آب که به شکل اضافه 
برداشت از منابع آب زیرزمینی، مهار بیش از  آب های سطحی  برای 
کشــاورزی به علاوه تخریب خاک و پوشش گیاهی موجب شده با 
وضعیت شکننده ای مواجه شویم البته تقریبا در تمام دنیا تخریب 
جنگل ها و آسیب به تنوع زیستی و حیات وحش دیده می شود ولی 
آسیب ها و مشکلات در کشورهایی مانند ایران که  آب و هوای بخش 

عمده ای از آن در در شرایط خشک قرار دارد، قدری بیشتر است.
معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت محیط زیست ادامه داد: 
در چنین شرایطی مسئله محیط زیست بسیار مهم است و باید با توجه 
و حساسیت ویژه ای دنبال شود. در اغلب دولت ها در سطح حرف و 

شعار به مساله محیط زیست پرداخته می شود و انتظار است که در 
سیاستگذاری و اجرا نیز به پایداری منابع دقت شود.

 معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت محیط زیست با تاکید 
بر ضرورت مدیریت یکپارچه منابع زیستی کشور اظهار کرد: وقتی که 
آب، خاک، پوشش گیاهی و در نهایت تنوع زیستی و ذخایر ژنی در 
دستگاه های مختلفی مدیریت می شوند، هیچ وقت به نتیجه مطلوبی 
نمی رسیم. هرچه قدر این مدیریت ها یکپارچه تر باشند، نتیجه بهتری 

می گیریم چراکه این عناصر تاثیرات متقابل بر هم می گذارند.
اکبری اضافه کرد: یکی از مشکلاتی که عمدتاً کشور در طول ۵۰ سال 
گذشته با آن ها مواجه بوده این است که معمولا در شرایط حساس 
اقتصادی، سیاســی،  امنیتی و... توجه به محیط زیست کمرنگ تر 
می شــود این در حالیســت که اگر به پایداری بلندمدت سرزمین 
می اندیشیم باید محیط زیست را هم ردیف مسایل اساسی و کلان  
کشور بدانیم،  باید به محیط زیست همواره به عنوان یکی از مسائل 
کلان و مهم کشور در همه سیاستگذاری ها و برنامه ریزی ها توجه شود.
وی اضافه کرد: مشکلی که در محیط زیست با آن مواجه هستیم این 
است که عمر دولت ها نسبت به قدمت محیط زیست کوتاه است و اگر 
دولت ها به این نکته توجه کنند که مسایل محیط زیستی در بلندمدت 

می تواند هزینه های بسیار بیشتری از منافع حاصل از اجرای برخی 
طرح ها ایجاد کند ، به طور قطع به آن راضی نمی شوند.

اکبری با تاکید بر ضرورت  فرهنگسازی محیط زیستی اظهار کرد: 
بر اساس اصل ۵۰ قانون اساســی همچنین فرمایشات مقام معظم 
رهبری  و سیاست های ابلاغی ایشــان در محیط زیست و بسیاری 
اسناد همچنین تجربه دنیا مشارکت و همراهی مردم می تواند منجر 
به حفاظت بهتر از محیط زیســت منجر شود. پیش زمینه حضور و 
مشارکت مردم، فرهنگسازی است. ما در حوزه محیط زیست به یک 
نهضت فرهنگسازی نیاز داریم. معاون محیط زیست طبیعی سازمان 
حفاظت محیط زیست ادامه داد: هنوز تعداد زیادی از مردم در طبیعت 
زندگی می کنند اما به راحتی به حیات وحش آسیب می زنند. به عنوان 
نمونه ممکن است خزندگان را به عنوان حیوانات بی فایده از بین ببرند 
یا هنوز شکار غیر مجاز، ریختن پسماند در طبیعت، رعایت نکردن 
حقوق حیوانات، آسیب رساندن به پوشش گیاهی و ..  توسط افرادی 

اتفاق می افتد که آگاهی کافی نسبت به محیط زیست ندارند.
وی افزود: برخی تصمیم ســازان و تصمیم گیرندگان در دستگاه های 
توسعه ای و عمرانی به محیط زیست به عنوان یک هدف اصلی و مسئله 
مهم در برنامه ریزی، سیاستگذاری و اجرای طرح ها توجه کافی و لازم را 

نمی کنند چراکه فرهنگ محیط زیستی در آنان به درستی شکل نگرفته 
است بنابراین باید در دوران کودکی و نوجوانی در زمینه محیط زیست 
فرهنگسازی شود .در بزرگسالی ممکن است فرد اطلاعاتی درباره محیط 
زیست به دست بیاورد ولی هرگز نمی تواند عاشق طبیعت سرزمینش 
شود. معاون محیط زیست طبیعی ســازمان حفاظت محیط زیست 
اضافه کرد: اگر کودکان و نوجوانان طبیعت را لمس کنند و به درستی 
آموزش های لازم را ببینند، به طور قطــع در آینده در هر جایگاهی که 
قرار بگیرند می توانند محیط زیست را به بهترین نحو حفظ کنند. در این 
شرایط نقش آموزش وپرورش و دستگاه های فرهنگی مهم است. اگر آنان 
برای ارایه آموزش های محیط زیستی لازم اقدام نکنند، یک یا دو دستگاه 
نمی توانند محیط زیست کشور را به نحو مطلوب حفاظت کنند پس توجه 
به فرهنگسازی و تامین زیرساخت ها و فراهم کردن مقدمات آن بسیار 

می تواند در حفظ محیط زیست موثر باشد.
اکبری با بیان اینکه موضوع مشارکت مردم به عنوان یک شعار جدی 
سال هاست که مطرح است، توضیح داد:  در شعار امسال نیز مقام معظم 
رهبری به درستی به موضوع مشارکت مردم پرداختند و هم در سال 
جاری و هم سال گذشته رئیس جمهور شهید بر مشارکت مردم تاکید 
کردند. خودم بارها در جلسات شنیدم که شهید آیت الله رییسی بر 

مردمی سازی واقعی تاکید می کردند ولی در برخی لایه های میانی آن 
اراده و عزم جدی در دستگاه های اجرایی دیده نمی شود تا کار به طور 
واقعی به مردم سپرده بشود و غالبا وقتی موضوع مشارکت مردم مطرح 
می شود، احتیاط می شود و بسیاری از امور در اختیار دستگاه های 
دولتی و عمومی باقی می ماند.  وی اضافه کرد: مشارکت واقعی مردم 
زمانی محقق می شود که در همه امور از جمله محیط زیست مردم را 
در کنار و همکار خودمان ببینیم. اگر شکارچیان را به مشارکت واقعی 
دعوت کنیم و به کار بگیریم می توانند بهترین حافظان محیط زیست 
باشند، چه برسد به مردم و علاقه مندان به طبیعت. فرش قرمز برای 

مشارکت آنان در حفظ محیط زیست باید پهن کنیم.
اکبری در پایان اظهارکرد: در دولت ســیزدهم خیلی تلاش کردیم 
زیرساخت های قانونی را به شکلی تغییر دهیم که زمینه مشارکت 
واقعی مردم فراهم شــود اما با انواع مقاومت هــا در لایه های میانی 
دستگاه های مختلف مواجه می شــدیم و این وضعیت کار را سخت 
می کرد. اگر مشارکت واقعی مردم را می خواهیم باید از نظر حقوقی 
زیرســاخت حضور آنان را فراهم کنیم و فرهنگ مشــارکت مردم 
به گونه ای که آنان را در کنار خودمان ببینیم را در همه دســتگاه ها 

ترویج کنیم.

تولید روزانه ۵۰ هزار تن زباله در کشور

سلامت خانواده، برنامه ابتکاری ایران در عرصه های بین المللیتصویب نقشه راه اجرایی سازی سند تحول بنیادین

لزوم جلب مشارکت مردم در  حفظ محیط زیست
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تولید نفت به 4 میلیون بشکه در روز می رسد

رتبه اول ایران 
در افزایش تولید گاز

تامین ۱۵.۵ میلیارد دلار 
ارز مورد نیاز واردات 
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سرمقاله
بازار مسکن 

نیازمند تزریق منابع

در صورتــی  کــه موفق به 
کنترل هزینه های مربوط 
 به مصالح ســاختمانی در
 پروژه های مســکن مانند 
نهضت ملی مسکن شویم، می توان درصد قیمت 
نهایی خانه  را کاهش داد. در حال حاضر دولت باید 
تمرکز و منابع خود را بر پرداخت تسهیلات ساخت 
مسکن در کشور قرار دهد تا شاهد رونق و افزایش 
تولید در این حوزه باشــیم. بازار مسکن نیازمند 
افزایش تولیدات در حوزه ساخت وساز است تا بازار 
به سمت رونق هدایت شود اما در حال حاضر بازار 
برای بهبود وضعیت نیازمند تزریق منابع مالی به 

سمت ساخت...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن 

متن کامل  د ر صفحه 3
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آیین گرامیداشت روز ملی اصناف برگزار شد

تثبیت نرخ ارز، مهمترین 
درخواست اصناف

11 هزار میلیارد تومان وام خرید مسکن پرداخت شد 

رشد پرداخت تسهیلات خرید مسکن
صفحه3

صفحه3

هدف گذاری رشد صادرات کشاورزی 
تولید   محصولات   باغی   افزایش   یافت

آیین گرامیداشت روز ملی اصناف، در محل سالن 
همایش های بین المللی صدا و ســیما برگزار شد. 
برگزاری مراســم روز ملی اصناف با حضور رئیس 
مجلس شورای اسلامی، اعضای هیات نمایندگان 
اتاق اصناف ایران، هیات رییســه و روسای اتحادیه 
های صنفی تهران، روسای اتاق بازرگانی و اتاق تعاون، 
معاونین وزیر صمت، فرماندهان پلیس اماکن، فعالان 
صنفی و رئیس و هیات رئیسه اتاق اصناف ایران در 
مرکز همایش های صدا وســیما برگزار شد. در این 
مراســم رییس اتاق اصناف ایران گفت: اصناف به 
چاره سازی در مورد تثبیت نرخ ارز نیاز جدی دارند 
و بی تردید گرانی کالاها از افزایش نرخ ارز می آید. 
مجتبی صفایی در آیین گرامیداشت روز ملی اصناف 
گفت: شش شهریور سال گذشته انتخاباتی سر گرفت 
و من به عنوان رییس اتاق اصناف ایران انتخاب شدم، 
اتاقی که در تلاطم بود و به دلیل قانون نظام صنفی که 
محدودیت دو دوره ای را برای ریاست برقرار کرده بود 
شرایط مطلوبی وجود نداشت. وی افزود: در نتیجه 
قصد ما بر اصلاح قانون نظام صنفی قرار گرفت که ۱۰ 
سال بود که در مجلس در انتظار تصویب بود. صفایی 
اظهار کرد: در هیچ جای دنیا محدودیتی در تعداد 
دوره های ریاست وجود ندارد، غیر از نظام صنفی که 
هیچ شخصی به غیر از دو دوره نمی تواند ریاست را بر 
عهده داشته باشد این قانون در مجلس یازدهم پس از 
ده سال اصلاح شد و این محدودیت برداشته شد. وی 
در ادامه تصریح کرد: اصناف یک پنجم تولید ناخالص 
ملی را ایجاد می کنند پس باید در یک پنجم اقتصاد 
کشور نقش داشته باشند و یک پنجم تصمیمات باید 
برای رفع مشکلات اقتصادی آنها باشد. ریس اتاق 
اصناف ایران گفت: اقتصاد ما بی نهایت سیاست زده 
است و این سبب ایجاد شکاف میان دولت و بخش 
خصوصی شده است. وی اضافه کرد: اصناف نیاز دارند 

در مورد تثبیت نرخ ارز چاره...



اقتصاد2
ایران

محاســبه پلکانی تعرفه آب 
مشترکان پرمصرف

ســخنگوی صنعت آب کشــور با اشــاره به 
پیشــبرد برنامه منابع و مصــارف آب برای 
عبور بــدون تنش از تابســتان جاری، گفت: 
تعرفه پلکانــی برای مشــترکان پرمصرف و 
 بد مصرف در راســتای مدیریــت منابع آبی

 اعمال می شود. 
فیروز قاسم زاده از افزایش ۶ درصدی ورودی 
سدهای کشــور باتوجه به بارندگی های اخیر 
و پوشــش برفی مناســب، نســبت به سال 
گذشــته خبر داد و گفت: البته آب ورودی به 
مخازن سدهای کشور در مقایسه با متوسط 
 پنج ســاله، کاهش ۱۵ درصــدی را به ثبت 

رسانده است.
وی افزود: در این شــرایط خروجی ســدها 
کنترل می شــود، همچنین مصــارف طبق 
برنامه ای که در پاییز مصوب و در اسفند مورد 
بازنگری قرار گرفته بود موردتوجه ویژه قرار 
دارد تا با کمترین تنــش در همه حوزه های 
مصرفی عبور ایمن از تابستان جاری صورت 

گیرد. 
ســخنگوی صنعــت آب خاطرنشــان کرد: 
براین اســاس کنتــرل خروجــی آب از 
مخازن ســدها نسبت به متوســط پنج ساله 
 حــدود ۲۷ درصــد کاهــش را نشــان 

می دهد.
قاسم زاده با بیان اینکه به دلیل بارندگی های 
مناســب در ماه های اخیر میزان پرشــدگی 
مخازن ۲۰ سد کشور به بیش از ۱۰۰ درصد 
رسیده اســت، ادامه داد: هم اکنون میانگین 
میزان پرشدگی سدهای کشــور ۶۶ درصد 
اســت و با توجه ورود به فصل تابســتان در 
 شــیب نزولــی حجم مخــازن ســدها قرار

 گرفته ایم. 
وی خاطرنشــان کرد: حجم موجود مخازن 
نسبت به سال گذشته ۸ درصد افزایش یافته 
و در مقایسه با متوسط پنج ســاله باتوجه به 
پیشــبرد برنامه مدیریت منابــع و مصارف 
از ســمت وزارت نیــرو در کنــار همکاری 
کشــاورزان، خانوارها و غیره حدود ۵ درصد 
 حجــم موجود مخــازن رشــد را بــه ثبت 

رسانده است.
ســخنگوی صنعــت آب کشــور گفــت: 
میزان پرشــدگی ســد تهــران نســبت به 
ســال گذشــته ۱۶ درصد افزایش یافته و در 
شــرایط مطلوب تری قرار دارد؛ درعین حال 
باتوجه بــه مصارفی کــه در پیش روســت 
و بــا درنظرگرفتن آمــار به ثبت رســیده از 
ســال های پرآب و نرمال می تــوان گفت که 
 در شــهر تهران با کاهش حجم مخازن روبرو

 هستیم.
قاسم زاده با بیان اینکه برنامه ریزی لازم برای 
عبور بدون تنش برای تأمین آب شرب تهران 
صورت گرفته است، افزود: این شرایط نیازمند 
همکاری شــهروندان در موضــوع مدیریت 
است. وی با بیان اینکه همه مباحث مدیریت 
مصرف در قالب برنامه منابع و مصارف خلاصه 
می شــود، گفت: در همین راســتا جلسات 
هفتگی کنتــرل مصارف با بخش شــرب در 
داخــل وزارت نیرو و در بخش کشــاورزی با 
سازمان جهاد کشاورزی، تشکل ها و اصنافی 
کــه در این حوزه فعال هســتند، تشــکیل 

می شود.
سخنگوی آب ادامه داد: در حوزه کشاورزی 
برنامه تدوین شــده به ذی نفعــان منعکس 
شــده و شــرایط منابع موجود آبــی برای 
این گــروه تشــریح و تبیین می شــود، در 
شــرایط همراهی این بخش و پیشــروی بر 
اســاس مدل تعریف شــده، کمترین چالش 
 و تنــش در تأمیــن آب ایــن حــوزه وجود 

خواهد داشت.
قاســم زاده افــزود: در بخش شــرب علاوه 
بــر اقدام هــای فرهنگــی و آموزشــی، 
بــا اعمــال تعرفه هــای پلکانــی ســطوح 
مصرفــی رده هــای پرمصرف و بــد مصرف 
هزینه های بیشــتری را پرداخــت می کنند 
 و بدین ترتیــب مصارف آب کشــور کنترل

 می شود. 
وی خاطرنشــان کرد: همچنین سامانه هایی 
طی دو - ســه سال اخیر توســعه یافته است 
کــه به واســطه آن نظارت در کلان شــهرها 
به صــورت برخــط در بخــش توزیــع آب 
مــورد رصد قــرار می گیــرد و همیــن امر 
تأثیــر قابل توجهــی در جلوگیــری از بروز 
 مخاطراتی چــون کاهش فشــار آب یا عدم 

تأمین آب دارد.

اخبار

آیین گرامیداشت روز ملی 
اصنــاف، در محل ســالن 
همایش هــای بین المللی 
صدا و ســیما برگزار شد. 
برگزاری مراســم روز ملی 
اصناف با حضور رئیس مجلس شــورای اسلامی، 
اعضای هیات نمایندگان اتاق اصناف ایران، هیات 
رییسه و روسای اتحادیه های صنفی تهران، روسای 
اتاق بازرگانی و اتاق تعــاون، معاونین وزیر صمت، 
فرماندهان پلیس اماکن، فعــالان صنفی و رئیس 
و هیات رئیسه اتاق اصناف ایران در مرکز همایش 

های صدا وسیما برگزار شد.
در این مراسم رییس اتاق اصناف ایران گفت: اصناف 
به چاره سازی در مورد تثبیت نرخ ارز نیاز جدی دارند 
و بی تردید گرانی کالاها از افزایــش نرخ ارز می آید. 
مجتبی صفایی در آیین گرامیداشت روز ملی اصناف 
گفت: شش شهریور سال گذشته انتخاباتی سر گرفت 
و من به عنوان رییس اتاق اصناف ایران انتخاب شدم، 
اتاقی که در تلاطم بود و به دلیل قانون نظام صنفی که 
محدودیت دو دوره ای را برای ریاست برقرار کرده بود 

شرایط مطلوبی وجود نداشت.
وی افزود: در نتیجه قصد ما بــر اصلاح قانون نظام 
صنفی قرار گرفت که ۱۰ سال بود که در مجلس در 
انتظار تصویب بود. صفایی اظهار کرد: در هیچ جای 
دنیا محدودیتی در تعداد دوره های ریاست وجود 
ندارد، غیر از نظام صنفی که هیچ شخصی به غیر از 
دو دوره نمی تواند ریاست را بر عهده داشته باشد این 
قانون در مجلس یازدهم پس از ده سال اصلاح شد 
و این محدودیت برداشته شد. وی در ادامه تصریح 
کرد: اصناف یک پنجم تولید ناخالص ملی را ایجاد 

می کنند پس باید در یک پنجم اقتصاد کشور نقش 
داشته باشند و یک پنجم تصمیمات باید برای رفع 

مشکلات اقتصادی آنها باشد.
ریس اتاق اصناف ایران گفت: اقتصاد ما بی نهایت 
سیاست زده است و این ســبب ایجاد شکاف میان 
دولت و بخش خصوصی شده است. وی اضافه کرد: 
اصناف نیاز دارند در مورد تثبیت نرخ ارز چاره سازی 
جدی شود و بی تردید گرانی کالاها از افزایش نرخ 
ارز می آید. صفایی همچنین تاکید کرد: تا استقرار 
دولت جدید از برگزاری انتخابات اتاق های اصناف 

شهرستان ها ممانعت شود.
وی ادامه داد: رئیس اتــاق اصناف ایران گفت: یک 
پنجم تولید ناخالص داخلی )جی. دی. پی( کشور 
به حوزه اصنــاف اختصــاص دارد. صفایی افزود: 

اولیــن کاری که بنــده متعهد بــودم انجام دهم، 
اصلاح قانون نظام صنفی بود که بیش از ۱۰ ســال 
در کمیسیون های متعدد مجلس شورای اسلامی 
قرار گرفته بود و خبری از اصلاح نبود. قانون نظام 
صنفی با همکاری همکاران، در کمیسیون اقتصادی 
مجلس مطرح شد؛ این محدودیت در حالی برای ما 
وجود داشت که در هیچ سندیکا و نهادی نمی بینم 
که محدودیت وجود یک رئیس در دو دوره وجود 

داشته باشد.
صفایی بیان کرد: محدودیتی وجود ندارد چنانچه 
وزیری دوبار رای اعتماد از مجلس بگیرد، محدودیت 
داشــته باشــد یا برای خود نمایندگان مجلس یا 
شورای شــهر این محدودیت وجود ندارد؛ اما یک 
رئیس اتحادیه صنفی، نمی توانست دو دوره، ریاست 

داشته باشد. رئیس اتاق اصناف ایران تصریح کرد: 
بنده این موضوع را در جلسات متعدد با مسئولان 
مختلــف و از جمله رئیس مجلــس مطرح کردم؛ 
زمانی که ابعــاد این قانــون تبعیض آمیز را مطرح 
کردم، بلافاصله رسیدگی ها توسط مجلس صورت 
گرفت و در دستور قرار گرفت که بایستی این قانون 
اصلاح شود. قانونی که ۱۰ سال در نوبت اصلاح بود، 
در کمتر از شش ماه در مجلس به تصویب رسید. هر 
چند که در شورای نگهبان به سبب برخی ایرادات 
در رفت و آمد اســت، اما انحصار شکســته شد و 

محدودیت برداشته شد.
صفایی تصریح کــرد: اجرای سیاســت های کلی 
متاســفانه دولت را رقیب بخــش خصوصی کرده 
اســت توســعه روابط خارجی در اصناف در حال 
انجام اســت ولی مایک چاره اندیشی برای نرخ ارز 
داشته باشیم،زمانی که گرانی در بازار می شود در 
وهله نخست اصناف را هدف می گیرد. به گفته او، 
بعضی از واحدهای صنفی ۱۲ هزار شغل ایجاد کرده 
اند و برخی از واحدهای اصنــاف ۲۰ میلیون دلار 

صادرات کنند.
این مقام صنفی، با بیان اینکه اصناف با نقش قریب 
به یک پنجم تولیــد ناخالص ملــی نقش آفرینی 
می کند، گفت: با این وجــود آیا نباید در یک پنجم 
تصمیمات اقتصادی کشور، اصناف نقش و حضور 
داشته باشد؟ آیا نباید در یک پنجم شاکله حاکمیت 
کشور، نقش داشته و یک پنجم تصمیمات اقتصادی 
کشــور در جهت رفع مشــکلات این بخش عظیم 
باشد؟ متاسفانه طی ســال های اخیر این جایگاه 
به اصناف داده نشــده و این حضور اتفاق نیفتاده 
است، متاسفانه نهاد ها و سازمان هایی که بایستی 
گره گشای کار اصناف باشند، سبب کوچکتر شدن 

سفره کسبه شده اند.

آیین گرامیداشت روز ملی اصناف برگزار شد

تثبیت نرخ ارز، مهمترین درخواست اصناف

تامین ۱۵.۵ میلیــارد دلار ارز 
مورد نیاز واردات 

در سه ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۳، ۱۵ میلیارد و ۵۵۴ 
میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی، دارو، 
کالاهای تجاری و بازرگانی، واردات در مقابل صادرات 
و خدمات تأمین شده است. به گزارش مرکز مبادله 
ارز در سه ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۳، ۱۵ میلیارد و 
۵۵۴ میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی، 
دارو، کالاهای تجاری و بازرگانی، واردات در مقابل 
صادرات و خدمات تأمین شده است. اصغر بالسینی 
سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران گفت: برای 
کالاهای اساسی ۳ میلیارد و ۵۹۵ میلیون دلار، برای 
کالاهای تجاری و بازرگانی مبلغ ۸ میلیارد و ۸۱۵ 
میلیون دلار و برای خدمات ۳۲۷ میلیون دلار و برای 
واردات در مقابل صادرات ۲ میلیارد و۸۱۷ میلیون 

دلار تأمین ارز صورت گرفت.
رأی واردات کالای اساسی کشاورزی شامل گندم، 
دانه های روغنی و نهاده های دامــی ۲ میلیارد و 
۹۸۰ میلیون دلار، برای دارو، مواد اولیه دارویی و 
تجهیزات پزشکی ۶۱۵ میلیون دلار و در مجموع 
۳ میلیارد و ۵۹۵ میلیون دلار برای کالای اساسی 
و دارو ارز با نــرخ ۲۸,۵۰۰ تومان با هدف حمایت 
از مصرف کنندگان و دسترســی اقشار جامعه به 

کالاهای ضروری با قیمت ارزان تر پرداخت شد.
تأمیــن ارز نیمایی برای »صنایــع حمل و نقل و 
خودرو« معادل یک میلیارد و ۱۶۱ میلیون دلار، 
»صنایع تجهیزات برق و الکترونیک« معادل یک 
میلیارد و ۴۳۱ میلیــون دلار، »صنایع معدنی« 
معــادل ۶۰۸ میلیــون دلار، »ماشــین آلات و 
تجهیزات تولیــد« معادل ۷۷۰ میلیــون دلار و 
»منسوجات و پوشاک« معادل ۴۰۵ میلیون دلار 
صورت گرفته است. این گروه های صنایع همچنین 
به ترتیب ۶۶۸، ۱۳۹، ۵۴۰، ۵۱۲ و ۲۳ میلیون دلار 
ارز توافقی یا واردات در مقابل صادرات تا پایان روز 

۳۰ خردادماه سال جاری دریافت کرده اند.

قیمت مرغ گوشتی کاهش داشت
کاهش تورم سالانه

در میان اقلام مرغداری  های صنعتی بیشترین میزان 
افزایش قیمت مربوط به تخم مرغ خوراکی با افزایش 
۲۵ درصدی و بیشترین میزان کاهش قیمت مربوط 
به مرغ گوشتی با ۰.۳-  درصد است. به گزارش مهر، 
مرکز آمار ایران شاخص قیمت تولیدکننده بخش 
مرغداری های صنعتی کشــور در اردیبهشت ماه 
سال ۱۴۰۳ را اعلام کرد. بر این اساس در اردیبهشت 
ماه ســال ۱۴۰۳ شــاخص قیمــت تولیدکننده 
بخش مرغداری های صنعتی کشــور )بر مبنای 
۱۰۰=۱۳۹۵( برابر با ۱۳۸۲.۵ بوده است که نسبت 
به ماه قبل )تورم ماهانه( ۷.۲ درصد و نسبت به ماه 
مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۱۴.۸ درصد 
افزایش یافته اســت. در ماه مورد بررسی میانگین 
شاخص قیمت در ۱۲ ماه منتهی به ماه جاری نیز 
نسبت به دوره مشابه سال قبل )نرخ تورم سالانه( 
۴۴.۶ درصد افزایش یافته است. در اردیبهشت ماه 
۱۴۰۳ تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش 
مرغداری های صنعتی کشور نسبت به ماه قبل )تورم 
ماهانه( به ۷.۲ درصد رسید که در مقایسه با همین 
اطلاع در ماه قبل )۶.۵- درصد(، ۱۳.۷ واحد درصد 
افزایش یافته است. در میان قلم های مرغداری های 
صنعتی، بیشترین میزان افزایش قیمت مربوط به 
قلم تخم مرغ خوراکی )۲۵.۰ درصد( و بیشترین 
میزان کاهش قیمت مربوط به قلم " مرغ گوشتی 

)۰.۳- درصد( است.
در اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ تغییرات شاخص قیمت 
تولیدکننده بخش مرغداری های صنعتی کشور 
نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( 
۱۴.۸ درصد بوده است که در مقایسه با همین اطلاع 
در ماه قبل )۷.۱ درصد( ۷.۷ واحد درصد افزایش 
داشته است. به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی 
توسط تولیدکنندگان محصولات مرغداری های 
صنعتی به ازای تولید قلم های خود در داخل کشور، 
در اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ نسبت به ماه مشابه سال 
قبل، ۱۴.۸ درصد افزایــش دارد. در بین قلم های 
مرغداری های صنعتی، بیشــترین تورم نقطه به 
نقطه مربــوط به قلم تخم مرغ نطفــه دار )۴۸.۵ 
درصد( و بیشترین میزان کاهش آن مربوط به قلم 
مرغ حذفی )۸.۱- درصد( اســت. در اردیبهشت 
مــاه ۱۴۰۳ تغییرات میانگین شــاخص قیمت 
تولیدکننده محصولات مرغداری های صنعتی در 
داخل کشور در ۱۲ ماه منتهی به این ماه نسبت به 
مدت مشابه در سال قبل به ۴۴.۶ درصد رسید که 
نسبت به همین اطلاع در ماه قبل )۵۱.۰ درصد(، 
۶.۴ واحد درصد کاهش نشان می دهد. در ماه مورد 
بررسی، در میان قلم های مرغداری های صنعتی 
کشور، کمترین تورم سالانه مربوط به قلم تخم مرغ 
خوراکی )۲۳.۸ درصد( و بیشترین آن مربوط به قلم 

جوجه یک روزه )۷۵.۰ درصد( است.
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دبیرکل انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی گفت: صادرات لوازم خانگی در 
سال گذشته، قریب به ۴۰۰ میلیون دلار رقم خورد که نشانگر افزایش نسبی 

کیفیت تولیدات در قطعات و انواع محصولات نهایی لوازم خانگی است
فاضلی نیا دبیرکل انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی در گفتگو با باشگاه 
خبرنگاران جوان با اشاره به آمارهای وزارت صمت صادرات لوازم خانگی 

گفت: صادرات لوازم خانگی در سال گذشته، قریب به ۴۰۰ میلیون دلار رقم 
خورد که نشانگر افزایش نسبی کیفیت  تولیدات در قطعات و انواع محصولات 
نهایی لوازم خانگی است که قابلیت رقابت در بازارهای جهانی داشته است.

 دبیرکل انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی ایران اضافه کرد: که این آمارها 
در مقایسه با سال گذشته با شیب ملایم  نشانگر رشد تولید صادراتی است. 

قیمت لوازم خانگی ایرانی ارزان تر لوازم خانگی خارجی است. او با اشاره به 
اینکه لوازم خانگی ایران نسبت به لوازم خارجی ارزان قیمت تر است، گفت: 
با وجود هزینه های سربار ناشی از تصمیمات داخلی و متاثر از تحریم های 
ظالمانه قیمت کالای ایرانی  پایین تر از محصولات مشابه و هم رده خود در 

سایر کشورها است.

صادرات۴۰۰میلیوندلاریلوازمخانگیبهسایرکشورها
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مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با تأکید 
بر اینکه انتظار مــی رود خوراک مورد نیاز صنعت 
پتروشیمی از سوی بخش بالادست با اولویت رفع 
نیاز داخلی تأمین شود، گفت: این موضوع نیازمند 
همگرایی و همکاری بــرای تأمین پایدار خوراک 

پتروشیمی ها با قیمت گذاری مناسب است.
به گزارش شرکت ملی صنایع پتروشیمی، مرتضی 
شاهمیرزایی در نشســت هم اندیشی نخبگانی و 
خبرگانی چالش های قیمت گذاری انواع خوراک 
در صنعت پتروشیمی که در دانشگاه امام صادق 
برگزار شد، بیان کرد: باید در مسیر رشد و توسعه 
صنعت پتروشــیمی، از همه ظرفیت های موجود 
برای تحقق جهش تولید استفاده کرد. وی با بیان 
اینکه حدود ۱۳۰ طرح پتروشیمی به ارزش حدود 
۱۰۰ میلیارد دلار در کشــور در حال اجراســت، 
گفت: از این تعداد طرح، پیشرفت فیزیکی حدود 
۷۰ طرح مطلوب است، اما همواره باید برای رفع 
موانع توســعه و شتاب بخشــی اجرای طرح های 

پتروشیمی در تلاش باشیم.
مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع پتروشــیمی 
ادامه داد: هاب های عســلویه، ماهشــهر، منطقه 
انرژی بر پارسیان و در پس کرانه آن منطقه لامرد، 
همچنین مناطــق دیر، کنگان و ســیراف آماده 
جذب سرمایه گذاری های جدید در مسیر تکمیل 
زنجیره ارزش هســتند و براســاس تدابیر ویژه، 
سرمایه گذاران از حمایت ها و مشوق های قانونی 

بهره مند می شوند. شــاهمیرزایی با گرامیداشت 
یاد و خاطره شــهید جمهور، ابراهیم رئیســی، و 
ســایر شــهدای دولت تصریــح کــرد: صنعت 
پتروشیمی کشــور مصمم تر از گذشته به منظور 
اســتحکام و قــوام پایه های عمیــق جمهوری 
اســلامی ایران با توجــه به اصــول و آرمان های 
 انقلاب اسلامی، به مسیر رشــد و پیشرفت خود

 ادامه می دهد.
وی با تشــریح چالش های قیمت گذاری خوراک 
در صنعت پتروشیمی و پیشنهاد بازنگری فرمول 
نرخ گذاری ها گفت: همچنین می تــوان با ایجاد 
کارگروهی تخصصی، فرمول قیمت گذاری خوراک 
را در مقاطع زمانی مشــخص و براساس شرایط، 
روزآمد کرد. معاون وزیر نفت ادامه داد: مدیریت 
مصرف انرژی و اســتفاده بهینه از منابع موجود 
سبب خواهد شد تا بخشی از ناترازی موجود رفع 
شود و خوراک بیشتری در اختیار صنعت قرار گیرد 
که برای تحقق این موضوع، همکاری هلدینگ های 

پتروشیمی بسیار مهم است.
شاهمیرزایی با بیان اینکه باید از خام فروشی فاصله 
گرفت و به سوی تولید محصولات نهایی و دارای 
ارزش  افزوده بیشــتر حرکت کرد، گفت: کاهش 
خام فروشی همواره مورد تأکید مقام معظم رهبری 
است و باید به تکمیل زنجیره ارزش به عنوان یک 

راهبرد توجه شود.
وی افــزود: بایــد تحــول ســاختاری جدید را 

هدف گذاری کنیــم و راهبــری و تنظیم گری را 
در همه ابعاد بــا اســتفاده از تجربه های موجود 
محقق کنیم. مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع 
پتروشیمی با اشاره به اینکه استفاده از انرژی های 
نو و تجدیدپذیر می تواند به تحول در تأمین انرژی 
موردنیاز در صنعت پتروشیمی منجر شود، گفت: 
اســتفاده از روش ها و فناوری های نوین در همه 

زمینه ها می تواند به توسعه متوازن منجر شود.
شاهمیرزایی ادامه داد: جمع آوری گازهای مشعل 
با همکاری تمام ذی نفعان در حال انجام است و بر 
همین اساس خوراک مجتمع های پتروشیمی نیز 
افزایش خواهد یافت. در این مسیر گازهای همراه 
در شرق و غرب کارون در حال جمع آوری است و 
ان جی ال های ۳۲۰۰ و ۳۱۰۰، همچنین پالایشگاه 
گاز بیدبلنــد خلیج فارس، رونــد تأمین خوراک 

پتروشیمی ها را بهبود خواهد بخشید.
وی تصریح کــرد: همه مشــعل های موجود در 
صنعت پتروشــیمی نیز تا پایان ســال ۱۴۰۵ با 
همکاری هلدینگ ها و شــرکت های پتروشیمی 
خاموش می شــوند و این گام بزرگــی به منظور 
صیانت از محیط زیست و افزایش تولید خواهد بود. 
معاون وزیر نفت ادامه داد: اولویت راهبردی صنعت 
پتروشیمی تأمین نیاز داخل و پس از آن صادرات 
محصولات اســت. انتظار داریم خوراک مورد نیاز 
صنعت پتروشیمی نیز از سوی بخش بالادست با 
اولویت رفع نیاز داخلی تأمین و سپس صادر شود.

شــاهمیرزایی بــا تأکید بر لــزوم اســتفاده از 
فناوری های نوین بیان کرد: خوشبختانه صنعت 
پتروشــیمی از همه توان خود برای داخلی سازی 
نیازهای صنعت با اســتفاده از فناوری های نوین 
استفاده کرده اســت و بر همین اساس نیازهای 
صنعت به دانش  فنی و کاتالیست، از سوی شرکت 
پژوهش و فناوری پتروشــیمی و دیگر شرکت ها 

تأمین می شود.
وی با بیــان اینکه شــرکت پژوهــش و فناوری 
پتروشــیمی از نظر فروش دانش  فنی در ســال 
گذشــته میلادی رتبه نخســت را کســب کرد، 
ادامه داد: هفته گذشــته قرارداد داخلی ســازی 
کاتالیست های باقی مانده از سوی شرکت پژوهش 
و فناوری پتروشــیمی با مراکز دانشــگاهی امضا 
شد و تا پایان ســال این کاتالیست ها در مقیاس 

آزمایشگاهی به تولید می رسند.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی افزود: 
عرضه اعتباری ۸۰ هــزار میلیارد تومان محصول 
از سوی پتروشیمی ها در ســال گذشته به تحول 
در صنایع پایین دستی پتروشــیمی منجر شد و 
شرکت ها نیازهای خود را با سهولت بیشتری تأمین 
کردند. شاهمیرزایی با بیان اینکه ایجاد پارک های 
شیمیایی می تواند مسیر تکمیل زنجیره را تسهیل 
کند، گفت: ســاخت و ایجاد بیــش از ۱۰ پارک 
تخصصی با هدف توسعه متوازن صنعت، از سوی 

هلدینگ های پتروشیمی در حال اجراست.

وزیر نفت گفت: دولت سیزدهم تولید نفت ایران را از۲ 
میلیون و ۲۰۰ هزار بشــکه به ۳ میلیــون و ۶۰۰ هزار 
بشــکه رســاند، تا دو روز آینده ۵ پروژه پتروشیمی با 
حضور سرپرســت ریاســت جمهوری به بهره برداری 
می رســد. جواد اوجــی وزیر نفت در نشســت خبری 
مشترک با علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت و علی 
سلاجقه رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، اظهار 
داشت: در دولت ســیزدهم ۱۵۳ پروژه در بخش های 
 بالادســتی و پایین دســتی بــه ارزش ۳۴ میلیارد به 
سرانجام رسید. وی افزود: سال ۱۴۰۰ که فعالیت را شروع 
کردیم فروش نفت پایین بود و مختومه ماندن پروژه ها 
سبب شده بود که نیروهای وزارت نفت بی انگیزه شوند؛ 
همچنین ۲۰ تا ۳۰ میلیون بشکه نفت فوق سنگین نیز 

بر روی کشتی ها مانده بود.
وزیر نفت ادامه داد: در دولت قبل به سبب عدم فروش 
نفت، تمامی مخازن خشکی و دریایی ایران پر شده بود 
و ۱۲ کشــتی VLCC به ظرفیت هر کدام ۲ تن وظیفه 

ذخیره سازی را بر عهده داشتند.
اوجی گفت: هر ۶ ماه یک بار در دولت قبل یک کشتی 
می خریدند تا با استفاده از آن بتوانند میعانات گازی و 

نفت فوق سنگین را ذخیره کنند. وزیر نفت گفت: ذخیره 
سازی نفت و میعانات سبب کاهش تولید گاز شده بود 
و این موضوع باعث آسیب رســانی به نیروگاه ها و عدم 
دریافت سوخت در نیروگاه ها بود که منجر به خاموشی 

در سال ۱۳۹۹ شد.
وی بیان کرد: این کشتی ها سالانه ۴۶۰ میلیون دلار به 
کشور ضربه می زدند که در دولت سیزدهم نه تنها کشتی 
خریده نشد، بلکه تمامی ذخیره ها نیز به فروش رشید. 
اوجی اضافه کرد: با استفاده از روش های نوین در حوزه 
فروش نفت و دیپلماسی موفق انرژی توانستیم تا اوایل 

سال ۱۴۰۱ همه میعانات گازی را به فروش برسانیم.
وزیر نفت گفت: برنامه ما در ابتــدای دولت این بود که 
پروژه های نیمه کاره و تولیــدی را در اولویت قرار دهیم 
که از جمله آنها طرح های ذخیره سازی، توسعه میادین، 
جمع آوری گازهای فلر، انتقال فرآورده بود. در حال حاضر 
نیز بیش از ۳۰۰ پروژه به ارزش ۱۲۰ میلیارد دلار را در 

دستور کار داریم.

وی تاکید کرد: تولید نفت را از ۲.۲ به ۳.۶ میلیون بشکه 
در روز افزایش دادیم و برنامه ریزی شده تا تولید نفت در 
سال ۱۴۰۳ به ۴ میلیون بشکه در روز برسد. تولید گاز 
نیز ۵۳ میلیون متر مکعب افزایش پیدا کرد؛ علاوه بر آن 
ظرفیت تولید پتروشــیمی نیز ۱۰ میلیون تن افزایش 

یافت و به ۱۰۰ میلیون تن در سال رسید.
اوجی با اعلام اینکه ۴ تا ۵ طرح پتروشیمی افتتاح خواهد 
شد، گفت: سرمایه گذاری ۵ میلیارد دلاری در جمع آوری 
گازهای فلر سبب جمع آوری ۳۰ میلیون گاز فلر تا پایان 
سال خواهد شد که این عدد برابر با تولید یک فاز پارس 

جنوبی است.
وزیر نفت گفت: رکورد بی ســابقه ای در تولید گاز ثبت 
کردیم و در نشســت اجلاس GCF توانستیم رتبه اول 
افزایش تولید گاز کشورهای عضو این گروه را به دست 
آوریم. این در صورتی اســت که رشد متوسط کشورها 
برابر با ۲.۵ درصد بود که ایران با ۵ درصد رشد، رتبه اول 

را کسب کرد.

وی تاکید کرد: کیفی ســازی فرآورده های نفتی در ۹ 
پالایشگاه انجام شده و تولید بنزین از ۹۶ به ۱۱۴ میلیون 
لیتر در روز و گازوئیل نیــز از ۱۰۵ تا ۱۱۴ میلیون لیتر 
در روز در دولت ســیزدهم افزایش پیدا کرد که تا یکی 
دو سال آینده تمامی پالایشگاه ها کیفی سازی خواهند 
شد. ۷۵ درصد بنزین کشــور و ۶۰ درصد گازوئیل نیز 

یورو ۴ و ۵ است.
اوجی با تاکید بر اینکه ظرفیت ذخیره ســازی گاز یک 
میلیارد متر مکعب افزایش یافته است، گفت: ۲۳ میلیارد 
دلار نیز صرف توسعه میادین با اولویت میادین مشترک 
شد. وزیر نفت بیان داشــت: در میدان مشترک پارس 
جنوبی از شــریک قطری خود ۷۵ تا ۱۰۰ میلیون متر 
مکعب گاز بیشتر برداشــت می کنیم. وی ادامه داد: در 
حوزه فشار افزایی پارس جنوبی نیز مطالعات کارشناسی 
را انجام دادیم و با ۴ هلدینگ بزرگ قرارداد به میزان ۲۰ 

میلیارد دلار امضا کردیم.
اوجی تاکید کرد: فاز ۱۱ پارس جنوبی را نیز بعد از ۲۰ 
سال سرگردانی به سرانجام رساندیم که هم اکنون ۱۲ 
میلیون متر مکعب برداشت می شود و برنامه ریزی شده 

که این عدد به ۵۰ میلیون متر مکعب در روز برسد.

۱۰۰میلیارددلارطرحپتروشیمیدرحالاجرااست

تولید نفت به ۴ میلیون بشکه در روز می رسد

رتبهاولایراندرافزایشتولیدگاز
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بازار مسکن نیازمند تزریق منابع
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن 

در صورتی  که موفق به کنترل هزینه های مربوط به مصالح ساختمانی در پروژه های مسکن مانند نهضت 
ملی مسکن شویم، می توان درصد قیمت نهایی خانه  را کاهش داد. در حال حاضر دولت باید تمرکز و 
منابع خود را بر پرداخت تسهیلات ساخت مسکن در کشور قرار دهد تا شاهد رونق و افزایش تولید در 

این حوزه باشیم.
بازار مسکن نیازمند افزایش تولیدات در حوزه ساخت وساز اســت تا بازار به سمت رونق هدایت شود 
اما در حال حاضر بازار برای بهبود وضعیت نیازمند تزریق منابع مالی به سمت ساخت مسکن هستیم. 
دولت باید تمرکز خود را بر حوزه ساخت مسکن بیشتر کند و اگر تسهیلات خرید مسکن هم پرداخت 
می کند باید به صورت دو مرحله ای تا قابل انتقال به سازنده باشد از این طریق سرعت اجرای پروژه ها 

و ساخت وساز افزایش یابد.
هدایت منابع مالی به سمت ساخت مسکن خود به رشد اقتصادی کمک می کند. زمانی که بانک ها به 
کسب و کارها در بخش تولیدی اعتبار می دهند، اساساً منابع مورد نیاز برای رشد و توسعه را در اختیار 
آنها قرار می دهند. این امر می تواند منجر به افزایش تولید، ایجاد شغل و سطوح بالاتر فعالیت اقتصادی 

شود که همگی به رشد اقتصادی کمک می کنند.
هدایت اعتبارات بانکی به سمت بخش مولد اقتصاد می تواند به بهبود کیفیت اعتبار کمک کند. هنگامی 
که بانک ها به مشاغل در بخش تولیدی وام می دهند، به مشاغلی وام می دهند که سابقه اثبات شده 

ای در تولید درآمد و سود دارند. احتمال بازپرداخت وام های خود در این کسب و کارها بیشتر است 
طبق قانون جهش تولید مســکن باید همواره بانک ها ۲۰ درصد از تسهیلات خود را به حوزه مسکن 
اختصاص دهند اما در حال حاضر شاهد آن هستیم که در این در یک سال گذشته بانک ها در این حوزه 
همکاری چندانی نداشته و کمتر از ۵ درصد  تسهیلات به این حوزه اختصاص داده شده است. بنابراین 
باید دولت تمرکز خود را در حوزه پرداخت  تسهیلات توسط بانک ها افزایش دهد تا شاهد بهبود وضعیت 

بازار مسکن و افزایش تولید مسکن در کشور باشیم.

نایب رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی 
گفــت: افزایش ۲۰ تــا ۲۵ درصــدی صادرات 
محصولات کشاورزی در برنامه هفتم تاکید شده 
که انتظار می رود زیرساخت های لازم فراهم شود.

صدرالدیــن نیاورانی گفت: با توجه به شــرایط 
مساعد اقلیمی و افزایش تولید محصولات باغی، 
مازاد نیاز کشــور باید به بازارهــای هدف صادر 
شود، از این رو برای سرریز تولید باید تمهیداتی 
همچون مشوق های صادراتی و جوایز صادرات 
در قبال واردات میوه های گرمسیری و بازگشت 

ارز به کشور اتخاذ شود.
به گفته او، ممنوعیت های یک شــبه صادرات 
محصولات کشاورزی به بهانه تنظیم بازار داخل 
مشکلاتی را ایجاد می کند، لذا از اتخاذ تصمیمات 
خلق الســاعه در امر صادرات باید اجتناب شود. 
نیاورانی ادامه داد: برآوردها حاکی از آن است که 

امسال صادرات محصولات باغی به سبب شرایط 
مساعد تولید ۲۰ درصد و در برخی محصولات تا 

۵۰ درصد هم رشد داشته باشیم.
نایب رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی 
با اشاره به چالش های صادرات محصولات میوه 
و تره بار افزود: علی رغم فساد پذیر بودن میوه و 
صیفی با کمبود وسایل حمل و نقل هوایی روبرو 
هســتیم و از طرفی با مشکل جدی بازگشت ارز 
حاصل از صادرات به کشــور مواجه هستیم به 
طوریکه برای بازگشت ارز از هندوستان ناگریز 
از طریق صرافان هستیم که این امر قیمت تمام 

شده را بشدت تحت تاثیر قرار می دهد.
او گفــت: در برنامه هفتم صــادرات محصولات 
کشــاورزی باید ۲۰ تا ۲۵ درصد افزایش یابد، از 
این رو انتظار می رود که ابزار و زیرساخت های 

لازم فراهم شود.

طبق گزارش ها در دولت سیزدهم مجوز بیش از ۹۵ 
درصد رشته های مشاغل خانگی به شکل آنی صادر و 
۱۱۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات به مشاغل خانگی 

اختصاص داده شده است.
به گزارش ایســنا، در حال حاضر اشتغال خانگی به 
عنوان یکی از بسترهای اشــتغالزایی و کارآفرینی، 
سهم بسزایی در تولید ناخالص داخلی کشورها داشته 
و از ارزش افزوده بالایی برخوردار است. شیوه اشتغال 
خانگی و زنجیره اتصال تولیدات خانگی در کشورهای 
توسعه یافته از درون خانه ها و در قالب انعقاد قرارداد 
کار میان واحدهای بزرگ و متوسط تولیدی جریان 
می یابد. با گسترش کسب  و کارهای خانگی افراد در 
کنار دیگر اعضای خانواده در درون خانه ضمن ایجاد 
کسب و کار و درآمد، به افزایش رفاه و معیشت خانواده 

نیز کمک می کنند.
بر اساس آمارها ۱۵ تا ۲۳ درصد اشتغال در کشورهای 
توسعه یافته در حوزه مشاغل خانگی است. در کشور 
ما نیز طی چند سال گذشته برای ارتقای سهم مشاغل 
خانگی در اقتصاد تلاش های بسیاری صورت گرفته 
است. در دولت ســیزدهم با هدف تقویت و توسعه 
هرچه بیشــتر مشــاغل خانگی مدت زمان صدور 
مجوزهای مشــاغل خانگی به ۳ روز کاهش یافت و 
بیش از ۹۵ درصد مجوزها به شکل ثبت محور صادر 
شد تا علاوه بر حل موانع تولید در این زمینه، صاحبان 
کسب و کارهای خانگی با انگیزه بیشتری به این حوزه 

ورود کنند.
به گفته مســئولان وزارت کار، توزیــع ۲۸۰ همت 
تسهیلات اشتغالزایی در بخش های مختلف صنعت، 
تولید و خدمات در جهت پایداری اشتغال روستایی و 
مشاغل خانگی از جمله اقدامات موثر دولت سیزدهم 
به شمار می رود و در این راســتا ۱۱۵ هزار میلیارد 

تومان تسهیلات به مشاغل خانگی اختصاص یافته 
اســت. همچنین صدور آنی مجوز برای بیش از ۹۵ 
درصد از رشته های مشــاغل خانگی از اقدامات مهم 
دولت سیزدهم به شمار می رود که برای نخستین بار 

صورت گرفته است.
در همین راســتا هادی ابوی  - فعال حــوزه کار در 
گفت وگو با ایسنا، با اشــاره با مزیت های راه اندازی 
کســب و کارهای خانگی می گوید: در حال حاضر 
راه اندازی یک شغل در بخش های مختلف از جمله 
صنعت هزینه بالایی می خواهد به همین دلیل افراد از 
مشاغلی استقبال می کنند که بودجه و سرمایه گذاری 

بالایی نیاز ندارد.
وی ایجاد مشاغل خانگی در قالب شرکت های تعاونی 
را به جوانــان جویای کار به ویژه فــارغ التحصیلان 
دانشگاهی پیشنهاد کرده و می گوید: چنانچه تولیدات 
خود را از طریق تعاونی های تولیدی و توزیعی تولید و 
عرضه کنند، ضمن صرفه جویی در هزینه ها، زودتر به 
درآمدزایی و سودآوری می رسند. به گفته این فعال 
حوزه کار مشــاغل خانگی از تنوع زیادی برخوردار 
است و جوانان و زنان جویای کار می توانند از این طریق 
در زمینه  گیاهان دارویی، مــواد غذایی، فرش بافی، 

گلیم بافی و صنایع دستی به تولید و فعالیت بپردازند.
سال گذشــته برنامه معاونت اشــتغال وزارت کار، 
تمرکز بر افزایش فروش و توسعه محصولات مشاغل 
خانوادگی بود. همچنین با همکاری و مساعدت بانک 
مرکزی مبلغ ۴۰۰۰ میلیارد تومان تسهیلات برای 
توسعه کســب و کارهای خانگی درنظر گرفته شد. 
طبق اعلام معاونت اشــتغال وزارت کار در نیمه دوم 
سال نیز ۱۰۰۰ میلیارد تومان دیگر برای تقویت منابع 
وام مشاغل خانگی از سوی بانک مرکزی اختصاص 

یافت و جمعا به ۵۰۰۰ میلیارد تومان رسید.

مدیر اداره توسعه و تدوین مقررات نظام های پرداخت بانک مرکزی 
گفت: تاکنون ۱۲ بانک به سامانه چکاد )سامانه چک امن دیجیتال( 
متصل شده اند. آمنه نادعلی زاده مدیر اداره توسعه و تدوین مقررات 
نظام های پرداخت بانک مرکزی گفت: در حال حاضر بیش از ۶۰۰ 
هزار نفر در کشور از چک دیجیتال استفاده می کنند و تاکنون بیش از 

۳۱۶ هزار فقره چک الکترونیک در کشور صادر شده است.
این مقام مسئول اظهار کرد: بانک مرکزی و شبکه بانکی در راستای 
عمل به تکالیف قانون جدید چــک و ارائه محصولات فناوری محور، 
چک الکترونیک را به عنوان محصولی جدید در شبکه بانکی معرفی 

کرد و این محصول در آبان ماه سال ۱۴۰۱ توسط سه بانک رونمایی 
شد.

او افزود: تاکنون ۱۲ بانک شامل بانک های صادرات، تجارت، پارسیان، 
رفاه، کشاورزی، پاسارگاد، قرض الحسنه رسالت، ملت، گردشگری، 
توسعه صادرات، توسعه تعاون، ملی به ســامانه چکاد )سامانه چک 
امن دیجیتال( متصل شــدند و چک دیجیتال را عملیاتی کرده اند 
و بانک های مســکن، اقتصاد نوین و قرض الحسنه مهر ایران نیز در 

مراحل پایانی فرآیند پیوستن به سامانه چکاد هستند.
نادعلی زاده در ادامــه بیان کرد: چک الکترونیک محصولی اســت 

که مشتریان شــبکه بانکی را از مراجعه به شــعبه بی نیاز می کند و 
تمام مراحل آن به صورت غیرحضوری قابل انجام اســت شــخص 
درخواست کننده دسته چک می تواند دسته چک را در موبایل بانک یا 
اینترنت بانک خود درخواست داده و پس از بررسی های لازم، تعداد 
برگ های چک با شناسه صیادی در اختیار فرد قرار می گیرد. سپس 
فرد می تواند در موبایل بانک یا اینترنت بانک اقدام به صدور چک کرده 
و به کارتابل گیرنده ارســال کند در این زمینه، بانک مرکزی همه 
بانک ها را به پذیرش بین بانکی چک های دیجیتال سایر بانک ها در 

سامانه چکاوک مکلف کرده است.

براساس گزارش مرکز آمار ایران، در سال ۱۴۰۲، شاخص قیمت کل 
کالاهای صادراتی مبتنی بر داده های ریالی ۱۸۵.۲ اســت و میزان 
تغییرات این شاخص نسبت به سال قبل برابر با ۳۰.۵ درصد بوده که 
در مقایسه با سال ۱۴۰۱ )برابر با ۴۲.۰ درصد( با کاهشی حدود ۱۱.۵ 

واحد درصد همراه بوده است.
قیمت کالاهای صادراتی یکی از مهم ترین عوامل تاثیرگذار بر میزان 
مبادلات خارجی کشــورها و نیز یکی از عوامل تعیین کننده رابطه 
مبادله است و تغییرات آن ها از اهمیت بالایی برخوردار است. در طرح 
شــاخص قیمت کالاهای صادراتی از کلیه کدهای تعرفه صادراتی 
کشور سال ۱۴۰۰ )سال پایه( استفاده شده است. روش جمع آوری 
اطلاعات با استفاده از آمارهای ثبتی گمرک جمهوری اسلامی ایران 
و طبقه بندی مورد استفاده سیستم طبقه بندی نظام هماهنگ شده 

توصیف و کدگذاری )HS( است. نتایج حاصل از این طرح در سطح 
کل کشور و برای ۲۰ گروه  اصلی طبقه بندی HS قابل انتشار است و 

به تفکیک دلاری و ریالی محاسبه و منتشر می  شود.
طبق اعلام مرکز آمار ایران، برای محاســبه شاخص سال ۱۴۰۲ از 
داده  های مقدماتی گمرک جمهوری اســلامی استفاده شده است. 
بنابراین نتایج اعلام شده به صورت مقدماتی است. پس از استخراج و 
ارائه ی داده  های قطعی سال ۱۴۰۲ توسط گمرک جمهوری اسلامی 
ایران، شاخص صادرات نیز از سوی مرکز آمار بازنگری شده و ارقام 
نهایی شاخص مربوط به این دوره به زودی به صورت قطعی، منتشر 

می شود.
بر اساس این گزارش، در ســال ۱۴۰۲، شاخص قیمت کل کالاهای 
صادراتی مبتنی بر داده  های ریالی ۱۸۵.۲ است. میزان تغییرات این 

شاخص نسبت به سال قبل برابر با ۳۰.۵ درصد استکه در مقایسه با 
سال ۱۴۰۱ )برابر با ۴۲.۰ درصد( با کاهشی حدود ۱۱.۵ واحد درصد 
 HS همراه بوده است. علاوه بر این، در گروه های اصلی طبقه بندی
کم ترین نرخ تورم سالانه در بخش ریالی مربوط به گروه »اشیاء هنری، 
اشیاء کلکسیون و برخی اقلام دیگر.« )۱۰.۶ درصد( و بیش ترین نرخ 
مربوط به گروه »ماشین آلات و وسایل مکانیکی، ادوات برقی« )۶۵.۸ 

درصد( است.
مطابق این گزارش، در سال ۱۴۰۲، شــاخص قیمت کل کالاهای 
صادراتی مبتنی بر داده  های دلاری برابر با ۱۰۳.۶ و میزان تغییرات 
این شاخص نســبت به ســال قبل برابر با ۰.۴- درصد است که در 
مقایسه با سال ۱۴۰۱ )برابر با ۳.۹ درصد( با کاهشی حدود ۴.۳ واحد 

درصد همراه بوده است.

شــرکت بازرگانی دولتی ایران اعلام کرد: خرید تضمینی گندم به 
میزان ۴.۷۷ میلیون تن و ارزش گندم های خریداری شــده به ۸۴ 
همت رسید. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شرکت بازرگانی دولتی 
ایران، میزان خرید تضمینی گندم به میزان ۴.۷۷ میلیون تن و ارزش 

گندم های خریداری شده معادل ۸۴ همت است.
بیشترین میزان خرید به ترتیب مربوط به استان خوزستان ۱.۶۱۱ 
میلیون تن، گلستان ۹۵۳ هزار تن، فارس ۵۳۳ هزار تن، ایلام ۲۹۵ 
هزار تن است. میزان خرید تضمینی مشابه سال گذشته در همین 

تاریخ ۴.۵۶۷ میلیون تن بوده است.
میزان افزایش خرید در مقایسه با سال گذشته ۲۰۳ هزار تن معادل 
۴.۵ درصد رشد داشــته است.میزان خرید مشــابه در سال زراعی 
۱۴۰۱- ۱۴۰۰ به میزان ۳.۲۴۳ میلیون تن و میزان افزایش خرید 

معادل ۱.۵۲۹ میلیون تن و معادل ۴۷ درصد رشد داشته است.
میزان خرید مشابه در سال زراعی ۱۴۰۰- ۱۳۹۹ به میزان ۲.۷۳۸   
میلیون تن و میزان افزایش ۲.۰۳۳ میلیون تن و معادل ۷۴ درصد 
رشد داشته است. قطعا این توفیقات لطف و عنایت خداوند متعال و 

نتیجه راهبرد های جدید ،  تلاش ها و اقدامات فنی و اجرائی مجموعه 
مدیران، کارشناسان، محققین و کشاورزان در سطوح ملی، استانی، 

شهرستانی و مراکز خدمات بوده است.
با اتخاذ این راهبرد تولید در بخش کشاورزی تا جایی  که علم ، دانش 
و فن آوری های روز تعیین کنند ، مجاز می باشد و براین اساس بجای 
تعیین سطح کلی تولید ، تولید مجاز  در سطح خرد و مزرعه مدنظر 
اســت و میزان  آن می تواند  حاصل جمع تولیدات سطح خرد مجاز 

شده باشد.

مدیرکل راه وشهرســازی اســتان تهران گفت: با مشاوران املاک 
متخلفی که بیــش از ســقف ۲۶ درصد قــرارداد اجاره مســکن 
 برای مســتاجران منعقد کنند، جرائم مالی ســنگینی از آنها اخذ 

خواهد شد.
 حسین جنتی مدیرکل راه وشهرســازی  استان تهران با بیان اینکه 
مشــاوران املاک در اســتان تهران نباید به هیچ عنــوان اقدام به 
ثبت قرارداد اجاره مسکن بیش از ســقف اجاره بهای مسکن کنند 
گفت: اداره کل راه وشهرسازی اســتان تهران اقدام به بازرسی های 
دوره ای هفتگــی ،ماهانه و فصلی از تمامی شــهر و یا شهرســتان 
های اســتان تهران می کنند که در این بین اگر قــراردادی بیش 

 از نرخ مصوب منعقد شــده باشد با مشــاور املاک متخلف برخورد 
خواهد شد.

وی ادامه داد: در شرایط کنونی اگر مالکی قصد داشت اقدام به انعقاد 
قرارداد بیش از ۲۶ درصد کند اداره کل راه وشهرسازی استان تهران 
مشاور املاک را متخلف می داند وبا آن برخورد خواهد کرد. جنتی 
اظهار کرد: طبق قانون ساماندهی بازار زمین و مسکن اگر مشاوران 
املاک اقدام به انعقاد قرارداد مسکن بیش از نرخ تعیین شده کنند 
مشمول جرائم مالی که ســازمان تعزیرات برای آنها در نظر گرفته 
است می شــود و این جرائم هم متناسب با تخلفی که انجام داده اند 

سنگین خواهد بود.

مدیرکل راه وشهرسازی استان تهران توضیح داد: مشاوران املاک 
اســتان تهران فرصت دارند که ظــرف دو هفته اقــدام به دریافت 
مجــوز و اتصال به ســامانه املاک و اســکان را انجــام دهند تا در 
بازرســی های دوره ای که ســازمان تعزیرات با کمک اداره کل راه 
 وشهرسازی استان تهران انجام می دهند مشکلی برای مشاور املاک

 پیش نیاید.
او تاکید کرد: سیاست اصلی ما بازرســی های دوره ای و برخورد با 
مشاوران املاک متخلف در سراسر استان تهران است و با مشاوران 
املاکی که در این بخش مجوزهای لازم را نداشــته باشند برخورد 

خواهد شد.

نایب رئیــس اول اتحادیه 
مشــاوران املاک استان 
تهران گفــت: دو ماه اول 
امســال ۱۱ هزار میلیارد 
تومان تســهیلات خرید 
مسکن به متقاضیان خرید خانه و آپارتمان در کل 
کشور پرداخت شده اســت.  داود بیگی نژاد نایب 
رئیس اول اتحادیه مشــاوران املاک استان تهران 
در گفتگو با باشــگاه خبرنگاران با بیان اینکه بانک 
مرکزی کارنامــه وام دهی بانک هــا به بخش های 
مختلف اقتصادی از جمله بخش مسکن و ساختمان 

طی ۲ ماه ابتدای امسال  را منتشر کرد گفت: طبق 
آخرین آمارهای اعلام شــده  در دو ماه اول امسال 
۱۱ هزار میلیارد تومان تســهیلات خرید مسکن 
به متقاضیان خرید خانه و آپارتمان در کل کشــور 

پرداخت شده است.
وی اظهار کرد: با توجه به میانگین مبلغ وام خرید 
مسکن برآورد می شود در این مدت، حدود ۲۵ هزار 
نفر از افرادی که اقدام به خرید مســکن در کشور 
کرده اند، با تســهیلات بانکی این معامله ملکی را 

انجام داده اند.
بیگی نژاد با بیان اینکه هیچ آمار رســمی از حجم 
معاملات خرید مسکن در کشــور برای بازه زمانی 
۲ ماه اول امسال و همچنین دو سال گذشته وجود 

ندارد گفت:  با توجه به اینکه بیــن بازار معاملات 
مســکن تهران و بازار کشــوری، نسبت مشخصی 
وجود دارد که البته می تواند نوسان کند، می توان 
برآورد کرد از هر ۳ نفر خریدار مسکن ۲ نفر به کمک 

تسهیلات اقدام به خرید کرده است.
او بیان کرد: این حجم تسهیلات مسکن پرداختی 
ممکن است یک بخش نامرئی هم داشته باشد و آن، 
»تمدید قرارداد های تسهیلاتی سال های گذشته« 
اســت. در این صورت، حجم پرداخت تســهیلات 
جدید یا وام های زنده برای خرید مسکن، کمتر از 

۱۱ همت خواهد بود.
در همین زمینه معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: 
برخــی از بانک هــای خصوصی بــه قانون جهش 

تولید مســکن در پرداخت ۲۰ درصدی تسهیلات 
بی توجهی می کنند که بایــد از طریق جرائم این 
اقدام آنها جبران شود. ارســلان مالکی مدیرعامل 
سازمان ملی زمین و مسکن با بیان اینکه  چندین 
بار در جلسات شورای عالی مسکن رئیس جمهور 
شــهید به بانک ها در پرداخت تسهیلات ساخت 
مسکن تذکرات جدی داده اســت اما متاسفانه در 
این بخش بانک ها همکاری چندانی ندارند گفت: 
کم کاری بانک های عامل در پرداخت تســهیلات 

قابل توجیه نیست.
مالکی تصریح کــرد: عدم پرداخت تســهیلات از 
ســوی بانک های عامل قابل توجیه نیســت و این 
امر موجب عقب ماندگی اجرای پروژه های نهضت 
ملی مسکن در اســتان های مختلف شده است که 
باید این عقب ماندگی از طریــق کاهش اعتبارات 
بانک ها جبران شود. مالکی مطرح کرد: در شورای 
عالی مســکن با حضور رئیس جمهور مقرر شــد 
برای اجرای طرح ملی مســکن یک سوم اعتبارات 
از سوی ســازمان برنامه و بودجه کشور، یک سوم 

 وزارت نیــرو و یک ســوم صندوق ملی مســکن 
تأمین شود.

وی با بیان اینکــه طبق قانون بایــد ۲۰ درصد از 
تســهیلات خود را به ساخت مســکن اختصاص 
دهد، آمار هــا حاکی از آن اســت کــه بانک های 
خصوصی کمی بیش از ۳ درصــد از وام های خود 
را به مسکن اختصاص داده اند گفت: مهم ترین نیاز 
ساخت وساز نهضت ملی مسکن تأمین مالی است، 
بانک مرکزی گــزارش داده که ۱۸ بانک خصوصی 
عملکردشــان در پرداخت تســهیلات ســاخت 
 مســکن  به پروژه های نهضت ملی مســکن صفر 

بوده  است.
وی افزود: مطابق با ماده ۴ قانون ماده جهش تولید 
مســکن نظام بانکی که ۲ ســال پیش به تصویب 
مجلس رسید، نظام بانکی مکلف شد تا ۲۰ درصد 
از تســهیلات پرداختی خود را به ساخت مسکن 
تخصیص دهد، با این حــال بانک ها دراین مدت از 

انجام ۸۳ درصد تعهد قانونی خود سر باز زدند.
وی یادآور شد: نکته ای که وجود دارد این است که 

باید بانک ها به کمک بخش مسکن و طرح نهضت 
ملی مسکن بیایند و به عنوان مثال بر اساس برنامه 
هفتم توسعه از اعتبارات بانک های متخلف در این 
بخش کاسته شــود و به قدرت بانک های دولتی از 
جمله مسکن، ملی و سپه که طبق آمارها همکاری 
خوبی با بخش مســکن و طرح نهضت ملی مسکن 

داشته اند اضافه شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی تاکیــد کرد:کاهش 
قدرت اعتبار دهی بانک ها در این حوزه کمک بسیار 
موثری بر اجرای و تقویت تولید واحدهای مسکونی 
می کند. مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مسکن 
با اشــاره به اینکه اولویت وزارت راه و شهرســازی 
اجرای طرح عظیــم نهضت ملی مســکن و اتمام 
پروژه های مســکن مهر در کشور است تاکید کرد: 
اولویت ما در وزارت راه و شهرســازی سرعت دادن 
به طرح نهضت ملی مســکن اســت پس به خوبی 
می دانیم که اگر این پروژه ها حتی یک روز هم زودتر 
 به اتمام برسد یعنی مشکل مســکن یک خانواده 

حل شده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۱۱ هزار میلیارد تومان وام خرید مسکن پرداخت شد 

رشد پرداخت تسهیلات خرید مسکن

هدف گذاری رشد ۲۵ درصدی صادرات کشاورزی 

پرداخت ۱۱۵ همت تسهیلات به مشاغل خانگی 

صدور بیش از ۳۱۶ هزار فقره چک الکترونیک در کشور

کاهش ۱۱.۵ درصدی قیمت کالاهای صادراتی 

خرید تضمینی گندم به ۴.۷ میلیون تن رسید

بنگاه هایی که سقف اجاره بها را رعایت نکنند جریمه می شوند
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وصلهابداعیمحققانایرانیبدنراازراهدوررصدمیکند
 ،pH گروهی از محققان با همکاری پژوهشگران ایرانی یک وصله ریزسوزن برای رصد
گلوکز و لاکتات از راه دور ابداع کرده اند که به یک اپ موبایل متصل می شــود و قابلیت 

انتقال دارو به بدن را نیز دارد.
نظارت بر درمان از راه دور یکی از انگیزه های اصلی برای پیشرفت برابری سلامت است 
و پلی بین نابرابری های جغرافیایی و اجتماعی اقتصادی ایجاد می کند. علاوه بر آن این 
روند دسترسی عادلانه به مراقبت های بهداشتی با کیفیت برای مردم ساکن در مناطق 
 ،)MNAs( دورافتاده و محروم را تضمین می کند. در این میان وصله های ریز ســوزن
فرایند دسترسی بدون درد و کم تهاجمی به مایع بینابینی را برای انتقال دارو و تشخیص 

بیماری دگرگون می کند.
در همین راستا گروهی از محققان با همکاری محمد رزاقی و مصطفی عظیم زاده و چند 
پژوهشگر ایرانی دیگر تحقیقی انجام داده و یک سیستم MNA ترانوستیک یکپارچه 
 ،pH معرفی کرده اند که مجموعه ای از حسگرهای رنگ سنجی را برای اندازه گیری مقدار
گلوکز و لاکتات، در کنار سیستمی برای انتقال دارو از راه دور و برحسب تقاضا فراهم می 
کند. یکپارچه سازی اتمایزر اولتراسونیک سبب می شود فرایند انتقال دارو ساده، سریع 
و بدون نیاز به پمپ و در محل مراقبت های درمان انجام شود و از سوی دیگر قابلیت حمل 
سیستم را ارتقا و پیچیدگی ها را کاهش می دهد. اتمایزرهای اولتراسونیک برای تولید 
اسپری بسیار ریز از مایع استفاده می شود که در آن با تبدیل امواج صوتی فرکانس بالا به 
انرژی مکانیکی و انتقال آن به مایع حین خروج از نازل، یک غبار ریز از قطرات یکنواخت 
به اندازه میکرون تولید می کنند. از سوی دیگر یک اپلیکیشن موبایل همراه این سیستم با 
بخش های حسگر و انتقال دارو ارتباط برقرار می کند. این سیستم می تواند pH )سطح 
۳ تا ۸(، گلوکز )تا سطح ۱۶ میلی متر(، و لاکتات )تا سطح ۱.۶ میلی متر(، را ردیابی کند و 

علاوه بر آن عملکرد سیستم انتقال دارو را ارزیابی کند.
این روش نوآورانه چالش های انتقال دارو به خصــوص در حوزه بیماری های مزمن که 
نیازمند مراقبت های طولانی مدت هستند را برطرف و از سوی دیگر راه هایی برای رصد 

غیرتهاجمی سلامت فرد از طریق حسگرهای مبتنی بر ریزسوزن فراهم می کند.

وصلهابداعیمحققانایرانیبدنراازراهدوررصدمیکند
 ،pH گروهی از محققان با همکاری پژوهشگران ایرانی یک وصله ریزسوزن برای رصد
گلوکز و لاکتات از راه دور ابداع کرده اند که به یک اپ موبایل متصل می شود و قابلیت انتقال 
دارو به بدن را نیز دارد. نظارت بر درمان از راه دور یکی از انگیزه های اصلی برای پیشرفت 
برابری سلامت است و پلی بین نابرابری های جغرافیایی و اجتماعی اقتصادی ایجاد می 
کند. علاوه بر آن این روند دسترسی عادلانه به مراقبت های بهداشتی با کیفیت برای مردم 
ساکن در مناطق دورافتاده و محروم را تضمین می کند. در این میان وصله های ریز سوزن 
)MNAs(، فرایند دسترسی بدون درد و کم تهاجمی به مایع بینابینی را برای انتقال دارو و 
تشخیص بیماری دگرگون می کند. در همین راستا گروهی از محققان با همکاری محمد 
رزاقی و مصطفی عظیم زاده و چند پژوهشگر ایرانی دیگر تحقیقی انجام داده و یک سیستم 
MNA ترانوستیک یکپارچه معرفی کرده اند که مجموعه ای از حسگرهای رنگ سنجی 
را برای اندازه گیری مقدار pH، گلوکز و لاکتات، در کنار سیستمی برای انتقال دارو از راه 

دور و برحسب تقاضا فراهم می کند.
یکپارچه سازی اتمایزر اولتراسونیک سبب می شود فرایند انتقال دارو ساده، سریع و بدون 
نیاز به پمپ و در محل مراقبت های درمان انجام شود و از سوی دیگر قابلیت حمل سیستم 
را ارتقا و پیچیدگی ها را کاهش می دهد. اتمایزرهای اولتراسونیک برای تولید اسپری 
بسیار ریز از مایع استفاده می شود که در آن با تبدیل امواج صوتی فرکانس بالا به انرژی 
مکانیکی و انتقال آن به مایع حین خروج از نازل، یک غبار ریز از قطرات یکنواخت به اندازه 
میکرون تولید می کنند. از سوی دیگر یک اپلیکیشن موبایل همراه این سیستم با بخش 
های حسگر و انتقال دارو ارتباط برقرار می کند. این سیستم می تواند pH )سطح ۳ تا ۸(، 
گلوکز )تا سطح ۱۶ میلی متر(، و لاکتات )تا سطح ۱.۶ میلی متر(، را ردیابی کند و علاوه بر 
آن عملکرد سیستم انتقال دارو را ارزیابی کند. این روش نوآورانه چالش های انتقال دارو 
به خصوص در حوزه بیماری های مزمن که نیازمند مراقبت های طولانی مدت هستند را 
برطرف و از سوی دیگر راه هایی برای رصد غیرتهاجمی سلامت فرد از طریق حسگرهای 

مبتنی بر ریزسوزن فراهم می کند.

مهلتثبتنامتسهیلاتبسته»۱۰۰۰فناور«ویژهدانش
بنیانهاتمدیدشد

مهلت ثبت نام شرکت های دانش بنیان نوپا برای بهره مندی از تسهیلات قرض   الحسنه ۳ 
میلیارد تومانی بسته حمایتی »۱۰۰۰ فناور« با توجه به استقبال آنها از این تسهیلات تا 
پایان تیرماه ۱۴۰۳ تمدید شد. به گزارش صندوق نوآوری و شکوفایی، در راستای تحقق 
شعار سال ۱۴۰۳)جهش تولید با مشارکت مردم(، برنامه »جهش تولید دانش بنیان« در 
قالب ۸ بسته حمایتی از سوی صندوق نوآوری و شکوفایی از اواسط اردیبهشت ماه آغاز شد.

»۱۰۰۰ فناور« یکی از بسته های حمایتی هشت گانه این برنامه است که با هدف حمایت از 
شرکت های دانش بنیان »نوپا« و تبدیل کردن آنها به شرکت های دانش بنیان »فناور« اجرا 
می شود. تسهیلات قرض الحسنه بسته »۱۰۰۰ فناور« به طور یکجا، بدون تنفس و با دوره 
بازپرداخت حداکثر ۴۸ ماهه تا سقف ۳ میلیارد تومان، با معرفی صندوق نوآوری و شکوفایی 

و از سوی بانک های عامل به شرکت های دانش بنیان پرداخت می شود.
شرکت های دانش بنیان نوپا که شرایط تعیین شده از جمله فروش کل کمتر از ۵ میلیارد 
تومان در سال ۱۴۰۲، برنامه  عملیاتی مشخص برای افزایش فروش محصولات/ خدمات 
دانش بنیان، افزایش تعداد نیروی انسانی بیمه شده  به بیش از ۱۰ نفر تا پایان سال ۱۴۰۳ را 

داشته باشند، می توانند از تسهیلات این برنامه بهره مند شوند.
با توجه به استقبال شرکت های دانش بنیان نوپا از تسهیلات قرض الحسنه بسته »۱۰۰۰ 
فناور«، مهلت ثبت نام برای بهره مندی از این تســهیلات تا پایان تیرماه تمدید شــد. 
شرکت های دانش بنیان می توانند از طریق وب گاه صندوق نوآوری و شکوفایی به نشانی 

www.inif.ir درخواست خود را ثبت کنند.

عرضهتوانمندیهایفناورانهکشاورزیوغذایایرانیدرکنیا
با حمایت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در نهمین دوره 
نمایشگاه کشاورزی و صنایع وابسته کنیا، بیش از ۱۶ شرکت دانش بنیان و فناور ایران 
توانمندی هایشان را عرضه کردند. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، پاویون شرکت های دانش بنیان در نهمین دوره نمایشگاه کشاورزی و 
صنایع وابسته کنیا از تاریخ ۲۳ تا ۲۷ خرداد ماه ۱۴۰۳ توسط خانه نوآوری و فناوری ایران 
در کنیا )iHiT( و با حمایت معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان در شهر نایروبی 

پایتخت کشور کنیا برگزار شد.
در این پاویون ۱۶ شــرکت دانش بنیان ایرانی در حوزه های مختلف کشاورزی، از جمله 
پهپاد کشــاورزی، تکنولوژی پایش ماهواره ای، بذرهای هیبریدی، کودهای ارگانیک، 
تکنولوژی جنین گاوی، صنایع غذایی و بسته بندی در نهمین دوره نمایشگاه کشاورزی کنیا 

)Afritech Africa( به معرفی محصولات و توانمندی های خود پرداختند.
نهمین نمایشگاه کشاورزی کنیا با حضور بیش از ۲۰ کشور دنیا و با هدف رفع خلأهای 
موجود در این اکوسیســتم برگزار شــد. این رویداد فرصت مغتنمی بود تا جدیدترین 
فناوری های کسب شده توسط شرکت های دانش بنیان ایرانی به نمایش گذاشته شود و 

ارتباطات تجاری این حوزه در خارج از کشور و بویژه قاره آفریقا تقویت شود.
هماهنگی های لازم جهت برگزاری جلسات و مذاکرات تجاری با مشتریان بزرگ بخش 
خصوصی و دولتی کنیا، بازدیــد از مزارع و کارخانه های فعال در این حوزه، بخشــی از 
خدماتی است که به این شرکت ها ارائه شده اســت. حضور قوی ایران برای اولین بار در 
 این رویداد بین المللی با اســتقبال بســیار زیاد فعالان و بازیگران حوزه کشاورزی این 

کشور مواجه شد.

اخبار

رئیس سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی با اشاره به 
اینکه میزان پوشش فیبرنوری 
به ۸ میلیون خانوار در کشور 
رسیده است، گفت: با فعالیت 
گسترده و فشرده ای که در طرح فیبرنوری منازل و کسب 
و کارها در دولت سیزدهم در دست اجرا قرار گرفت، در 
دو سال بیش از ۱۰ برابر قبل در شهرها فیبرکشی و به 
اندازه هشت سال دولت پیشین به مشترکان فیبرنوری 

اضافه شده است.
به گزارش وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات، در پی 
طرح مطلبی از سوی یکی از وابســتگان به ستاد یکی 
از نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری در مورد میزان 
توسعه فیبرنوری، امیر لاجوردی با بیان اینکه در دو سال 
گذشته به اندازه هشت سال دولت پیشین به مشترکان 
فیبرنوری اضافه شده است، اظهار کرد: همواره گفته ایم 
که در پروژه فیبرنوری منازل و کســب و کارها در گام 

نخست، سیاســت ما در دولت ســیزدهم ایجاد امکان 
اتصال فراگیر فیبرنوری است. کاری که در هشت سال 

قبل نشد.
وی با بیان اینکه ما شفاف کار می کنیم به همین منظور 
iranfttx. وضعیت پیشرفت را در منظر عموم در سایت
ir قرار داده ایم، افزود: در این دو ســال بیش از ۱۰ برابر 
دولت قبل در شهرها فیبرکشی شــده است و پوشش 
فیبرنوری از ۹۰۰ هزار خانوار به ۸ میلیون رسیده است 
و تعداد مشترکین مبتنی بر فیبرنوری نیز از ۲۸۰ هزار 
در ابتدای دولت به نزدیک به ۵۹۰ هزار تاکنون رسیده 

است و دوبرابر شده است.
قائم مقام وزیر در امور ارتباطات با اشاره به اینکه میزان 
پیشرفت پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها به عنوان 
مهم ترین و بزرگ ترین پروژه زیرساختی لااقل دو دهه 
اخیر، تاکنون به ۴۰ درصد رســیده است، خاطرنشان 
کرد: با برنامه ریزی گسترده ای که صورت گرفته از طریق 
۱۰ اپراتورهای ارتباطی، هم اکنــون بیش از ۳۰۰ تیم 
مشغول به فعالیت هستند و پیش بینی شده تا پایان سال 

۱۴ میلیون خانوار تحت پوشش فیبرنوری قرار بگیرند.
لاجوردی با بیان اینکه در طرح فیبرنوری منازل و کسب 

و کارها، مردم به اینترنت فیبرنوری با ســرعت تا هزار 
مگابیت دسترســی پیدا می کنند، تصریح کرد: البته به 
دلیل تاخیرهای جدی توسعه اینترنت ثابت در یک دهه 
گذشــته، عقب ماندگی جدی از این بابت وجود داشت 
که باعث شــده که در رده بندی داشبوردهای جهانی و 

داخلی همواره در رتبه های پایین قرار داشــته باشــیم 
که به موازات اجــرای طرح بزرگ فیبرنــوری منازل و 
کسب و کارها تلاش کردیم تا با توسعه زیرساخت های 
 ارتباطی، ارتقای کیفیت و ســرعت ارتباطات در کشور

 تا اندازه ای رخ دهد.

افزایش۱۰برابریاحداثفیبرنوریدردولتسیزدهم

پوشش فیبرنوری به ۸ میلیون خانوار رسید
News kasbokar@gmail.com

دستیار معاون علمی رئیس جمهور در امر مردمی سازی 
ماهیت، مدل ها و شرایط احراز مجموعه ها یا شرکت 

های نوآور مردم نهاد را تشریح کرد.
حمیدرضا شــکری دربــاره جزئیات شــکل گیری 
»مجموعه های نــوآور مردم نهاد« بــه عنوان هویت 
جدید معاونت علمی، توضیح داد و اظهار کرد: معاونت 
علمی تاکنون ۲ هویت شــرکت های دانــش بنیان و 
شــرکت های خلاق را طراحی، ایجاد و گسترش داده 
است؛ عمده فعالیت شرکت های دانش بنیان مرتبط با 
جامعه نخبگانی و در حوزه علمی، فناوری، تکنیکال و 
هایتک است و در شرکت های خلاق نیز نخبگان حوزه 
فرهنگ، هنر و علوم انسانی فعالیت دارند. ما با توجه به 
شعار سال ۱۴۰۳ و در راســتای تاکیداتی که حضرت 
آقا چندین ســال تحت عنوان مردمی سازی داشتند، 
برنامه ای را طراحی کردیم و در واقع مدل یا هویت سوم 
گفتمان معاونت علمی تحت عنــوان »مجموعه های 
نوآور مردم نهاد« که البته نام دقیق آن هنوز مشخص 

نیست، متولد که به زودی رونمایی خواهد شد.
دستیار معاون علمی رئیس جمهور در امر مردمی سازی 
ضمن اشاره به اینکه در مدل سوم به دنبال این هستیم 
که توانمندی هایی که در زیست بوم فناوری و نوآوری 
)شرکت های دانش بنیان و شرکت های خلاق( وجود 
دارد، با کمک مردم شکوفا شود، افزود: مخاطب ما در 

مدل سوم مردم عادی جامعه هستند.

شرایط احراز شرکت ها یا مجموعه های مردم نهاد 
شکری کلیات آئین نامه ارزیابی شرکت های مردم نهاد را 
تشریح کرد و گفت: این شرکت ها حائز یک سری شرایط 
هستند؛ نخست اینکه کار باید »نوآورانه« باشد و فناوری 
مساله ما در این مدل مجموعه ها نیســت؛ در واقع کار 

نوآورانه می تواند توسعه فناوری، کاربست فناوری، کار 
نوآورانه غیرفناورانه باشد. »بسیج مردم«، شرط دوم ایجاد 
این شرکت ها است به این معنا که کاری که انجام می شود 
منجر به مشارکت حداکثری مردم شود و به صورت کلان 
تعداد زیادی از مردم را در بربگیرد. شــرط سوم هم این 
اســت در جامعه اثرگذار و »اثراجتماعی« داشته باشد. 
مثلًا فعالیت این مجموعه ها، یک مســاله کلان ملی را 
برطرف کند و یا به چالش یک منطقه بپردازد و اشتغال 
گسترده ایجاد کند. این مقام مســئول معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری ادامه داد: 
در طراحی این مدل مجموعه ها، علاوه بر شــرکت هایی 
که ماهیت تعاونی، مؤسسه یا شرکت خصوصی دارند، به 
گروه های مردمی، سمن ها و گروه های جهادی هم فکر 

می کنیم و تلاش داریم که اینها را شناسایی کنیم.

۳ مدل فعالیت مجموعه های نوآور مردم نهاد
وی درباره مدل های فعالیتی این شرکت ها یا گروه های 
مردم نهــاد توضیح داد و گفت: در آئیــن نامه ارزیابی 
شــرکت های مردم نهاد که در حال تدوین است، چند 
مدل انجام فعالیت پیش بینی شده است. مدل نخست 
این است که شرکت های مردم نهاد یا گروه های مردم 
نهاد زنجیــره ارزش ظرفیت های بومی با کاربســت 
فناوری را ارتقا دهند. مثلًا بخش بزرگی از کشور ما در 
حوزه زعفران و یا زرشک کار می کند. خراسان جنوبی 
چند محصول استراتژیک مثل زرشک، عناب و زعفران 
دارد و کشاورزان از این طریق ارتزاق می کنند در اینجا 

اگر گروه مردم نهادی و یا زیرســاختی وجود داشــته 
باشند که با کاربســت فناورانه، زنجیره ارزش زرشک 
را توسعه دهد به این صورت که از زرشک خام، مربای 
زرشک، آب زرشک، ماسک صورت زرشک و یا داروی 
کبدچرب از زرشک تهیه کند، ما از او حمایت می کنیم.

تشریح مدل بسترسازی دانش بنیان برای 
نهضت تولید مردمی

شــکری در ادامه به مــدل دوم فعالیت شــرکت ها یا 
گروه های مردم نهاد اشــاره کرد و گفــت: مدل دوم 
»بسترسازی دانش بنیان برای نهضت تولید مردمی« 
نام دارد. به طور مثال یک نهاد مردم نهاد و یا یک گروه 
و یا فردی می آید زیرســاخت یک گلخانه را به کمک 
شــرکت های دانش بنیان ایجاد و در اختیار مردم قرار 
می دهد و با ورود مردم، ســرمایه و نیروی کار تأمین 
می شود. مثالی دیگر آنکه نهاد مردم نهاد به کمک دانش 
بنیان ها، زیرساخت های پرورش ماهی در قفس، پرورش 
میگو، ایجاد نیروگاه های برقی کوچک را تأمین و مردم 
نیز سرمایه گذاری می کنند و با مشارکت خود مردم نیز 

اداره و اشتغالزایی در منطقه ایجاد می شود.
دستیار معاون علمی رئیس جمهور در امر مردمی سازی، 
مدل ســوم را »ارتقا بهره وری تولید مردم با کاربست 
فناوری« عنوان کرد و گفت: برخی کارگاه ها و واحدهای 
مردمی در اقصی نقاط کشور وجود دارد که بهره وری 
پایینی دارند کــه می توان با کاربســت فناورانه، بهره 
وری آنها را افزایش داد. آن فرد، نهاد و یا واســطی که 

از ظرفیت دانش بنیان ها استفاده کند و این کاربست 
فناورانه را در واحدهای کوچک و کارگاه ها به کار گیرد، 
دانش بنیان مردم نهاد اطلاق می شود و مورد حمایت 

معاونت علمی قرار خواهد گرفت.

جمع ســپاری مردمی برای تولید نواورانه 
چگونه محقق می شود

وی در ادامه »جمع سپاری مردمی برای تولید نوآورانه« 
را مدل چهارم فعالیت شرکت ها و یا گروه های مردم نهاد 
برشمرد و افزود: یک سری حوزه ها در تولید نوآورانه وجود 
دارد که برای رشد نیاز دارند از ظرفیت مردمی استفاده 
کنند. به طور مثال شرکت ها در حوزه اسباب بازی، لوازم 
التحریر، کشاورزی و … اگر بخواهند سهم بیشتری از 
بازار را از آن خود کنند، چاره ای ندارند جز اینکه تولیدشان 
را مردمی کنند. اگر بخواهند ســوله را بگیرند و مردم را 
اســتخدام کنند و تولید ۲۰ میلیونی را به ۱۰۰ میلیون 
افزایش دهند، برای آنها صرف نمی کند چون باید تعداد 
زیادی کارگر استخدام کند ولی خب در اینجا یک راهکار 
دیگری وجود دارد و آن اینکه می توانند از مردم روســتا 
و شهر اســتفاده کنند به این صورت که واحدها، افراد و 
گروه های مردم نهاد، مــردم را جمع کنند و برای تولید، 
بسته بندی و… محصولات از مشارکت ان ها بهره بگیرند.

آیین نامه ارزیابی شرکت های مردم نهاد تا 
۳-۴ هفته آینده آماده می شود

دستیار معاون علمی رئیس جمهور در امر مردمی سازی 
ضمن بیان این مطلب که در حال حاضر به دنبال این 
هستیم که آیین نامه ارزیابی این شرکت های مردم نهاد 
را تدقیق کنیم، افزود: فکر می کنم طی ۳-۴ هفته آینده 

آیین نامه آماده می شود.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از شکل گیری ۵۰۰ 
هزار کسب و کار در سکوهای داخلی خبر داد. عیسی 
زارع پور در دیدار با نماینده ولی فقیه در خراسان شمالی 
اظهار کــرد: با وجــود تبلیغات منفی، بــا تلاش های 
انجام شده در دو سال گذشــته شاهد ایجاد حدود نیم 

میلیون کسب و کار در سکوهای داخلی هستیم.
وی ادامه داد: از سال ۱۴۰۰ تا کنون شاهد افزایش ۲.۵ 
برابری حجم تراکنش های الکترونیکی هستیم که همه 
این ها به توسعه زیرساخت ها مرتبط است.  وی با بیان 
اینکه در ابتدای دولت سیزدهم شبکه ملی اطلاعات ۲۰ 

درصد پیشرفت داشت، اما اکنون به ۶۴ درصد رسیده 
است، افزود: اجرای فیبر نوری در کشور توسط وزارت 
ارتباطات بزرگترین پروژه تاریخ این وزارتخانه در کشور 
محسوب می شــود. زارع پور با بیان اینکه اثر اینترنت 
پرسرعت و زیرســاخت های ارتباطی بر زندگی مردم 
بسیار قابل توجه است، گفت: تکنولوژی های گذشته 
اینترنت پرســرعت حداکثر به ۳۰ یــا ۴۰ مگابیت بر 
ثانیه خلاصه می شد؛ اما اکنون با فیبر نوری می توانیم 

سرعت آن را چند برابر کنیم. وزیر ارتباطات تاکید کرد: 
اکنون شاهدیم که سرعت دانلود بر بستر فیبر نوری به 
۹۵۰ مگابیت رسیده اســت و آپلود نیز با سرعت ۲۰۰ 
برابر نســبت به قبل انجام می شود. زارع پور همچنین 
بیان کرد: در دولت سیزدهم به اندازه سه دولت پیشین 
پرتاب ماهواره های تحقیقاتی انجام شد و تابستان نیز 

دو پرتاب اتفاق خواهد افتاد.
نماینده ولی فقیه در خراسان شمالی نیز در این دیدار 

بر ضرورت به ثمر نشســتن اینترنت ملی تاکید کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین رضا نوری بیان کرد: مسیر 
شهید خدمت شــهید آیت الله رئیسی باید توسط همه 
مســئولان ادامه یابد. وی توجه به مــردم بویژه انجام 
سفرهای استانی، معطوف نبودن سرمایه گذاری صرفاً به 
کشورهای اروپایی، توجه به محور مقاومت، دغدغه مندی 
و تلاش شبانه روزی را از جمله ویژگی های شهید خدمت 
دانست و افزود: خواست مردم از نامزدهای چهاردهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری در کشور این است که 

مسیر آیت الله رئیسی را ادامه دهند.

یک شــرکت فناور در زمینه خدمات تخصصی و نوآورانه 
در حوزه لیزر، پلاســما و امــواج الکترومغناطیس فعالیت 
دارد و زمینه توســعه محصولات کاربردی در این حوزه را 
فراهم می کند. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، هاجر زارعی سه دهی زاده، 
مدیر عامل شــرکت ایده بنیان راد ضمن اشاره به فعالیت 
این مجموعه در حوزه لیزر، پلاسما و امواج الکترومغناطیس 
بیان کرد: شرکت ایده بنیان راد با هدف بومی سازی دانش و 
فناوری های به روز در حوزه معــدن و انرژی در پارک علم و 

فناوری نفت مستقر است. زارعی با بیان این که زمینه اشتغال 
و توسعه فعالیت ها در این شرکت دانش بنیان فراهم شده است 
عنوان کرد: ایده بنیان راد دارای شش نفر نیروی مستقیم و 
تخصصی و شش نفر نیروی انسانی غیرمستقیم و تخصصی 
است. این فعال حوزه پژوهش به معرفی روش آنالیز لیزری 
عناصر که در این شــرکت ارائه می شود پرداخت و توضیح 
داد: این روش شکلی از طیف سنجی نشر اتمی است که از 

لیزرهای پرتوان برای تبخیر مواد و تولید پلاســما استفاده 
می کند. سپس پلاسمای ایجاد شده توسط لیزر برانگیخته 
می شــود و اتم ها نوری در طول موج های خاصی ســاطع 
می کنند که می توان از آن برای شناسایی عناصر موجود در 

نمونه استفاده کرد.
وی افزود: این روش مبتنی بر بررسی مستقیم نمونه بدون 
نیاز به آماده سازی یا با کمترین آماده سازی، بر پایه  در تحلیل 

خطوط طیفی تابش شده از پلاسمای القایی توسط لیزر است.
مدیرعامل شرکت ایده بنیان راد کاربردهای دستگاه آنالایزر 
لیزی عناصر را بسیار دانست و گفت: با توجه به خصوصیات 
منحصربه فرد لیزر، کاربرد این وسیله به ویژه در دهه  اخیر 
در حوزه های مختلف، بخصوص در صنعت نفت پیشرفت 
فراوانی داشته است چرا که می توان به  سرعت و دقت بالایی 
در اندازه گیری و بررسی دســت یافت. همچنین برای این 
روش طیف وسیعی از کاربردها از اکتشافات فضایی تا میراث 

فرهنگی و کنترل کیفیت مواد غذایی پیشنهاد شده است.

ارزش بیت کوین )BTC( طی هفته گذشــته افت ۴.۵ 
درصدی را تجربه کرد و در ۲۴ ساعت گذشته هم بیش 
از ۲ درصد کاهش یافته است. بینش های اخیر از توییت 
سنتیمنت -وب سایت تحلیل داده درون زنجیره ای و 
احساسات بازار ارز دیجیتال- روند قابل توجهی را نشان 
می دهد. در این توییت اشاره شــد که واکنش بازار به 
قیمت بیت کوین بین ۶۵ تا ۶۶ هزار دلار، نشان دهنده 
احساس ترس و تسلیم در میان معامله گران است و این 
سطح افزایش یافته فاد -ترس، عدم قطعیت و اطمینان، 
شک و تردید - نادر است و معامله گران به تسلیم شدن 

ادامه می دهند.
همچنین بــا تحلیل اندیکاتور چرخه پای، مشــخص 
شــد که قیمت بیت کوین از پایین ترین ســطح قبلی 
خود به ۶۶.۵ هزار دلار کاهش یافته اســت که نشان 
دهنــده افزایش احتمالــی قیمت در آینــده نزدیک 
است. اگر بازار صعودی شود، بیت کوین به طور بالقوه 

می تواند در هفته ها یا ماه های آینــده به اوج خود در 
۹۱ هزار دلار برسد. چندین معیار از چشم انداز مثبت 
بیت کوین حمایت می کننــد؛ به عنوان مثال، در زمان 
تجزیه و تحلیل، شــاخص ترس و طمع بیت کوین در 
۳۷ درصد بود که نشان دهنده یک مرحله ترس است. 
از نظر تاریخی، چنین سطوحی اغلب قبل از رالی های 
صعودی رخ دادند. از ســوی دیگــر، داده های کریپتو 
کوانت دیدگاه محتاطانه تری را ارائه می دهند. افزایش 
ذخایر مبادله ای بیت کوین و سپرده های خالص بالاتر 
نشان دهنده افزایش فشــار فروش است که می تواند 

برخی از سیگنال های صعودی را خنثی کند.
اما با بررســی نمــودار روزانــه بیت کویــن، متوجه 
شاخص های نزولی غالب شــدیم. واگرایی و همگرایی 
میانگین متحرک )MACD(، ســلطه روند نزولی را 

منعکس می کند. به طور مشابه، شاخص قدرت نسبی 
)RSI( حرکت نزولی را نشان داد و اندیکاتور جریان پول 
چایکین  )CMF( نیز مســیر نزولی را دنبال کرد. این 
شاخص ها در مجموع به تداوم احتمالی کاهش قیمت 

در کوتاه مدت اشاره می کنند.
کارنســی گزارش کرد، به طور خلاصــه، در حالی که 
بیت کوین افت قابــل توجهی را تجربه کرده اســت و 
شاخص های فعلی چشم انداز متفاوتی را ارائه می دهند، 
الگوهای تاریخی و انباشــت نهنگ، پتانسیل را برای 
چرخش بازار نشــان می دهــد. ســرمایه گذاران باید 
هوشــیار باشــند و شــاخص های صعودی و نزولی را 
برای تصمیم گیری آگاهانه در نظر بگیرند. نوســانات 
ذاتی بازار ارزهای دیجیتــال بر نیاز به رویکرد متعادل 
برای تصمیم گیری های معاملاتی تاکید می کند. مثل 

همیشه، به روز ماندن با آخرین داده ها و روندها برای 
حرکت در چشم انداز پویا سرمایه گذاری های ارزهای 
دیجیتال بسیار مهم است. مجموع ارزش بازار جهانی 
ارزهای دیجیتال در حال حاضــر ۲.۳۴ تریلیون دلار 
برآورد می شود که این رقم نســبت به روز قبل  ۰.۵۴ 
درصد کمتر شده است. در حال حاضر ۵۴.۱۳ درصد 
کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین است که 

۰.۰۱ درصد افزایش روزانه را ثبت کرده است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۶۴.۲۱  میلیارد دلار اســت کــه ۵.۲۳ درصد کاهش 
داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۴.۹۹ میلیارد دلار است که  ۷.۷۷ درصد از 
کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم 
تمام سکه های پایدار اکنون ۵۹.۸۵ میلیارد دلار است 
که ۹۳.۲۰  درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 

دیجیتال را تشکیل می دهد.

ارتقایتولیداتاستانیباکاربستفناورانهکلیدخورد

بسترسازی دانش بنیان ها برای »تولید مردمی«

شکل گیری ۵۰۰ هزار کسب و کار در سکوهای داخلی

 ارائه خدمات نوآورانه در حوزه لیزر، پلاسما و امواج الکترومغناطیس

بازگشت بیت کوین صعودی می شود؟
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اصناف

بازار لوســتر و روشــنايي بــازاري 
بســيار متنوع اســت چراكه فقط در 
اســتان تهران بيش از ۳۰۰ سازنده 
لوســتر وجود دارد كه هر يك از آنان 
نيز حداقــل ۱۰ مدل لوســتر توليد 
مي كنند. علاوه بر اين، تعداد بسيار زيادي از توليدكنندگان و 
فروشندگان لوستر در بازار اين كالا به فعاليت مشغول هستند 
كه هيچ گونه مجوزي نداشــته و حتي زير نظــارت اتحاديه و 
نهادهاي مربوطه ديگر نيســتند. در تهران بازار شوش مركز 
اصلي خريدوفروش لوستر است. اين بازار در زمان كوتاهي به 

قطب بزرگ تجاري تبديل شد. 

بازار شوش، قطب تجاري بزرگ
احمد رحماني، رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشندگان 
لوســتر، بلور و چيني در گفت وگو با »كسب وكار« در اين باره 
گفت: بازار شــوش در زمان كوتاهي به قطــب بزرگ تجاري 
تبديل شــد و ما با مسائل پيش بيني نشــده اي مواجه شديم. 
مشكلاتي مثل سدمعبر و دستفروشان و... وجود داشت. حدود 
دو سال طول كشيد تا به ساماندهي كنوني رسيد. ساماندهي 
كه در شوش انجام شد براي ارتقاي حيثيت و وجاهت كسبه 
داراي اهميت اســت. در حال حاضر بازار شوش قطب تجاري 
بزرگي شده اســت. اين بازار داراي آبرو و امنيتي است كه با 
تلاش و پيگيري هاي بسيار به دســت آمده است. وي افزود: 
تعزيرات با كمك شهرداري پس از رفع سدمعبر فضاي امني 
را براي مشتريان و خريداران به وجود آوردند. البته ساماندهي 
بازار شوش تنها شامل ســاماندهي بساط گسترها نبود بلكه 
ساماندهي چهارچرخ ها و چرخ هاي دستي هم در دستور كار 

شهرداري ناحيه قرار گرفت. 
ضمن يكسان سازي چرخ ها، افرادي با لباس هاي يكدست براي 
حمل بار استخدام شده اند كه همه پلاكدار هستند و به زودي 
طرح قيمت گذاري حمل بار هم انجام خواهد شــد.  مقررات 
ساعات عبور چهارچرخ ها در گشتگاه تدوين شده است و غير 
از ساعت هاي مقرر، ورود چهارچرخ ها مطلقا ممنوع مي باشد و 
تنها كساني كه داراي دوچرخه حمل بار هستند، مي توانند در 
پياده روها حركت كنند. مشتريان براي ايجاد امنيت اموال خود 
بهتر است از چرخ هاي صورتي پلاكدار استفاده كنند. رئيس 
اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان لوستر، بلور و چيني 

گفت: در سال هاي اخير رشــد و توسعه كمي و كيفي صنعت 
هنر لوستر توليدي كشور موجب توسعه صادرات اين صنعت 
به كشورهاي مختلف جهان شده است. صنعت لوستر كشور 
آينده درخشــاني دارد. اگر دولتمردان از اين صنعت حمايت 
كنند و به توليد اهميت دهند، مسلما ارزآوري بسياري براي 

كشور خواهد داشت. 

رقابت صنعت لوسترسازي با اروپا
رحماني اظهار داشت: صنعت لوسترســازي ايران كه داراي 
سابقه طولاني است، در سال هاي اخير از رشد و توسعه مناسبي 
برخوردار بوده و در حال حاضر با لوسترهاي توليدي كشورهاي 
ايتاليا، اسپانيا و چك قابل مقايسه و رقابت است.  وي با بيان 
اينكه در حال حاضر بيش از ۸۰ درصد لوستر كشور در داخل 
توليد مي شود، گفت: صنعت لوســتر ايران در حال تخصصي 
شدن و پيشــرفت اســت و كاركنان اين صنف نيز با عشق و 
علاقه اي وصف ناشــدني اين صنعت را به جلو پيش مي برند 
بنابراين ما قادريم كه با كشورهايي مانند چك و ايتاليا رقابت 
كنيم.  رحماني افزود: در حال حاضر 4۰۰ كارخانه توليد كننده 
لوستر و چراغ هاي روشنايي و تزئيني در كشور فعال هستند 
كه حدود 4۰ هزار نفر به صورت مســتقيم در آن ها شــاغل 
هستند و بيش از يك صد هزار نفر هم به صورت غيرمستقيم در 
اين صنعت اشتغال دارند. وي تصريح كرد: حدود 7۰ درصد از 
مواد اوليه توليد لوستر و چراغ هاي روشنايي و تزئيني كشور از 
داخل تامين مي شود و توليدات داخلي هم پاسخگوي بيش از 

۸۰ درصد از نياز داخل هستند. 

صادرات لوستر با بسته بندي هاي شيك
رحماني با بيان اينكه ما از لحاظ بســته بندي كالاها ضعيف 
هســتيم، خواســتار صادرات انواع لوســتر با جديدتركردن 

بسته بندي هاي شيك و باكيفيت شد. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان لوستر، بلور و 
چيني همچنين گفت: بســياري از كشــورها سعي مي كنند 
كه بازارهاي كشــورهاي ديگــر را قبضه كننــد و براي اين 
كار قيمت ها را مي شــكنند تــا كالاهــاي ارزان را وارد بازار 
كشــورهاي هدف كننــد و بــا ايــن كار اولا كارخانه هاي 
 داخلي را از پا درمي آورند و ثانيا كالاهاي خــود را در بازار ها 

نشان می دهند. 

هزينه هاي توليد در ايران بالاست
وي درباره قيمت بــالاي كالاهاي داخلــي مي گويد: درواقع 
كالاهاي داخلي گران نيستند، بلكه هزينه هاي توليد در ايران 
بالاست و تا يك كالا به مرحله فروش برسد، مراحل طولاني و 

هزينه بري را طي مي كند. 
اين در حاليســت كه در ضمن بايد تجهيزات مدرن وارد اين 
صنعت شود. در ايران تكنولوژي مناسبي براي اين كار نداريم. 
دستگاه هاي موجود به دليل فرســوده و قديمي بودن بعد از 
2۰۰ هزار قطعه توليد، بايد بازبيني شوند كه وقفه اي طولاني 

در فرآيند توليد ايجاد مي كنــد. ورود تجهيزات مدرن به اين 
صنعت يك الزام اساسي است زيرا بازاري با مشترياني به تعداد 

خانواده هاي ايراني دارد. 
به گزارش »كسب وكار« آمارها نشــان مي دهد در ميانه دهه 
هشتاد شمسي صادرات لوســتر از ايران بـــه رقمي معادل 
۱۳ ميليون دلار هم رســيد. براســاس آمارها تــراز تجاري 
كشـــور بين سال هاي ۸5 تا 9۱ بالغ بـــر ۸/۸ميليـون دلار 
واردات انـواع لوستر بـــه كشور صورت گرفته است و درواقع 
توليدكنندگان ايراني در بين اين سال ها تقريبا 9۰ درصـــد 

از ســـهم بازار لوستر كشور را تامين كرده اند اما ايـــن روند 
با رشد شــديد واردات كالاهاي چيني تهديد شـــده است. 
در ســال 9۱ حجـــم واردات 5/4 ميليـــون دلاري لوستر 
بـه ايـران درآمـد 4ميليـون دلاري بـــراي توليدكنندگان 
چيني به همراه داشته است و در نگاه اول بـــا توجه بـــه آن 
چه كه از آن ســهم بازار گفته مي شــود نبايد مشكل جدي 
براي بازار لوسترســازان ايراني باشــد ولي ظاهــرا اين تنها 
 يك سوي مساله اســت و واقعيت پنهان ديگري در پس اين 

آمارها وجود دارد. 

رئيسسابقاتحاديهتوليدكنندگانوفروشندگانلوستر،بلوروچينيدرگفتوگوبا»كسبوكار«:

هشتاد  درصد لوستر كشور توليد داخل است

دســت زير چانه زده اند و نشسته  اند. 
باوجود هياهــوي بــازار و جمعيت 
به هم فشــرده بــازار اما دخــل اين 
جماعت آن طور كــه خود مي گويند، 
پر نمي شــود.  درحالي كه 2 هفته به 
پايان ســال 9۳ مانده، انتظار مي رفت بازار كالاهاي اساسي و 
خريد شب عيد رونق خاصي داشته باشد اما انگار قدرت خريد 
كارگران و كارمندان و اقشار متوسط و ضعيف جامعه آب رفته 
است.  بازار فرش فروشان، بازار لوازم خانگي، آجيل و خشكبار 
و خواربارفروشــان اين روزها سكه نيســت و مي گويند بازار 
كساد است. قيمت ها هم نسبت به يك ماه اخير تفاوتي نكرده 
و اغلب كســبه مي گويند: اصلا تمايلي به افزايش قيمت  كالا 
نداريم، چون همين گونه هم مردم قدرت خريدشــان كاهش 

يافته است. 

كاهش قدرت خريد مردم در روزهاي پاياني سال
گراني ميوه در مغازه ها ســبب شــده تا بازار وانت بارهايي كه 
ميوه مي فروشــند، بهتر باشــد. آن ها به كوچه ها و خيابان ها 
مي روند و مردم را به خريد ترغيب مي كنند. اگرچه چند روزي 
است كه كمتر از آن ها خبري است و به دليل گراني ميوه، گويا 
آن ها هم دست به كار شده اند تا ميوه هاي خريداري شده خود 
را دســته بندي كرده و مرغوب هايش را براي بازار شــب عيد 

بفروشند. 
در عين حال، مردم هم از بازار اين روزهاي ميوه شكايت دارند 
و معتقدند كه قيمت بســيار بالا رفته و از سوي ديگر، كيفيت 
هم پايين آمده اســت. آن ها از دولتمردان انتظار دارند تا اگر 
هم شده توزيع پيش از موعد ميوه را در دستور كار قرار دهند 
تا بلكه حساب و كتاب دلالان بر هم خورد و قيمت ها در بازار 

بشكند. 
اما به هرحال، قدرت خريد مردم در اين روزها به شدت كاهش 
يافته و زمينه براي كم رونق شدن بازار ميوه فراهم شده، البته 
استقبال از خريد ميوه در ميادين ميوه و تره بار سطح شهر بالاتر 
رفته و به همين دليل، جمعيت زيادي در اين ميادين به چشم 
مي خورند، اگرچه به تبع بازار و ميــدان اصلي ميوه و تره بار، 
بازهم قيمت در ميادين ميوه و تره بار شهرداري اندكي افزايش 
يافته است اما به هرحال براي مردم قابل تحمل تر از مغازه هايي 

است كه ميوه را به هر نرخي عرضه مي كنند. 

خبري از بازار داغ شب عيد نيست
وحيدي يكي از فرش فروشــان بازار مولوي از كســادي بازار 
مي گويد و اينكه فروش به اندازه اي اســت كــه بتوان حقوق 
كارگر و هزينه بالا بردن كركره مغازه را داد و خبري از بازار داغ 

شب عيد نيست. 
وي مي افزايد: باوجود آنكه شــركت ها قيمت فرش ماشيني 
را افزايش نداده و قيمت ها مربوط به سال گذشته است اما از 
هر 2۰ مشتري كه قيمت مي گيرد، يكي خريدار است و شايد 
به راحتي بتوان گفت، قدرت خريد نســبت به شب عيد سال 

گذشــته ۳۰ درصد كاهش يافته اســت. اين حرفي است كه 
در گزارش ها اغلب فروشندگان اين صنف  آن را تاييد كردند. 

بازار لوازم خانگي هم از ركود حاكم بر بازار بي نصيب نيســت 
و فروشــندگان مي گويند: براي آنكــه بتوانيم جنس هايمان 
را بفروشيم، به ســود زير نرخ مصوب اتحاديه قانع شده ايم تا 
بتوانيم روزي چند قلم كالا بفروشيم.  »محمد- ط« كه جزو 
فروشندگان باسابقه صنف لوازم خانگي است، مي گويد: شايد 
به تعبيري ما فقط براي اداره ماليــات و بيمه كار مي كنيم و 
بخش زيادي از سود ما صرف دستمزد كارگر، اجاره بها، ماليات 

و بيمه مي شود. 
اما اين مســاله محدود به فرش و لوازم خانگي نيست و صنف 
خواربارفروشان و خشكبار نيز از اين مساله بي بهره نمانده اند. 
قيمت هاي بازار خشكبار كه زماني يك رقمي بود، اكنون در هر 
كيلو بين ۳۰ تا 5۰ هزار تومان برچسب خورده و هزينه آجيل 
شب عيد يك خانواده حداقل ۱5۰ هزار تومان تمام مي شود. 

جالب اينجاست كه قيمت هاي بازار تهران در چهارراه مولوي 
با مغازه هاي سطح شهر تفاوت معناداري دارد. به عنوان مثال 
هر كيلو پسته درجه يك در بازار تهران از 42 تا 47 هزار تومان 

به فروش مي رسد كه در سطح شــهر تهران از 55 تا 65 هزار 
قيمت خورده است. 

يكي از خشكبارفروشــان مي گويد: قدرت خانواده ها بســيار 
كاهش يافته و گاهي نمي دانيم با ۳۰ هــزار تومان چه مقدار 
آجيل روي ترازو بكشــيم و تحويل مردم بدهيم و هر ســال 

دريغ از پارسال!
افزايش قيمت گوشت يكي ديگر از مواردي است كه در بازار با 
هر خريداري كه صحبت مي كني از آن گله دارد. صف طولاني 
جلوي يكي از قصابي هاي بازار مولوي كه گوشت را زير قيمت 
مغازه هاي ديگر مي فروشــد، تشكيل شــده و آدم را ياد صف 

گوشت كوپني دهه 6۰ مي اندازد. 
مردم سه ساعت در انتظار گوشــت تازه اي هستند كه شايد 
تفاوت قيمــت آن در هر كيلو دو تا ســه هزار تومان باشــد. 
پيرمردي 7۰ ســاله درباره قيمت كالاهاي اساســي ازجمله 
گوشــت مي گويد: قيمت ها به حدي افزايش داشــته كه بايد 
سه ساعت و نيم منتظر بمانيم تا شــايد گوشت تازه با قيمت 
هر كيلو 2۸ هزار تومان بخريم. وي بــا انتقاد از قيمت بالاي 
محصولات دامي مانند گوشت و مرغ به اين نكته اشاره مي كند 

كه در سال هاي اخير گوشــت و مرغ از ســفره خانواده هاي 
كارگري حذف شده است. 

گوشت مرغ كيلويي 7600 تومان
قيمت مرغ هم اگرچه اين روزها كمي ارزان  تر شده و به كيلويي 
76۰۰ تومان رسيده اســت اما قيمت آن تا 7 هزار توماني كه 
مســئولان وزارت صنعت وعده آن را داده بودند، هنوز فاصله 

دارد و تهيه آن براي قشر ضعيف جامعه مشكل است.
برنج، روغن و حبوبات نيز تغيير قيمت نداشته و رونق در اين 
بخش كمي بيشتر از صنف هاي ديگر است اما كسبه اين صنف 
هم دل خوشي از برگزاري نمايشگاه هاي ويژه نوروز ندارند و 
مي گويند همان 4 مشتري شب عيد را هم با اين نمايشگاه ها 

از دست داده ايم. 
به گزارش فارس، محمدي، فروشنده روغن و خواربار مي گويد: 
مي شد اين تخفيف ها را از طريق صنف خودمان به مردم ارائه 
كنيم و كالاي درجه يك هم به دست مردم مي رسيد. نه آنكه 
عده اي منفعت طلب با لابي غرفه هاي نمايشــگاه هاي فصلي 

را اجاره كرده و كالاي درجه دو و سه به دست مردم بدهند. 

وي اضافه مي كند: من فروشنده طي ســال خاك مغازه را به 
اميد شــب عيد مي خورم و  آخر هم مشتري هايمان با اينگونه 

برنامه از دست مي رود. 
برچسب قيمت ها در بازار نشان مي دهد كه هر كيلو برنج ايراني 
به قيمت بين 5۰۰۰ تا 7۸۰۰ تومان به فروش مي رسد و برنج 
هندي هم با كاهش قيمت مواجه شده است كه شايد يك دليل 
آن واردات مازاد بر مصرف بوده است، تا جايي كه هر كيسه ۱۰ 
كيلويي درجه  يك هندي 45 هزار تومان و ارقام پايين تر تا ۳5 

هزار تومان هم به فروش مي رسد. 
واقعا هيچ كمبودي از نظر برنج، روغن، حبوبات، گوشت و مرغ، 
قند و شكر به عنوان كالاي اساسي در بازار به چشم نمي خورد. 
در بازار قيمت حلب روغن 5 كيلويي 2۱ هزار و 4۰۰تومان و 

روغن مايع 74۰۰ تومان است. 
همچنين هــر كيلو لوبيا قرمــز 5 هزار تــا 55۰۰ تومان، هر 
كيلو عدس 5 تا 6 هزار تومان، لپه كيلويــي 45۰۰تا 5 هزار 
تومان و هر كيلــو نخود ۳ هــزار تومان،  لوبيا چشــم بلبلي 
 6 هــزار تومــان و لوبيا چيتــي 55۰۰ تــا 6 هــزار تومان 

به فروش مي رسد. 

دستزيرچانهزدهاندونشستهاند

اصناف به سود كم قانع شدند
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کشاورزي

برنج يكي از خوراك هاي اصلي ايراني هاست؛ خوراكي 
كه چند سالی است نوع ايراني آن از سفره هاي خانوارها 
رخت بربســته است. چند سالي اســت كه كشاورزان 
ايراني ديگر تمايلي به كاشــت و برداشت برنج ندارند 
چراكه سفره ايراني ها پر شده است از برنج های هندي 
و پاكستاني. در اين ميان تنها نتيجه ای هم كه حاصل شده، نابودي مزارع برنج 

است و سود هنگفت عده اي دلال كه از سود واردات بي رويه 
برنج به نان و نوايي رسيده اند. با توجه به اينكه سال هاست 
واردات برنج به صورت فصلي و تعرفه اي انجام مي شود 
و كنترل و تنظيم آن منتقدان بســياري دارد، ايسنا از 
بررسي تغيير سياست واردات برنج و احتمال سهميه اي 
شدن آن در سال آينده خبر مي دهد. سياست فصلي و 
تعرفه اي واردات برنج كه از سال ها پيش اجرا مي شد و 
براي هر فصل )فصل برداشــت( تعرفه خاصی در نظر 
گرفته مي شد، به نظر مي رسد نتوانست آن چنان كه بايد 
موفق باشد و همواره شــاهد بوده ايم كه طي سال هاي 
اخيــر واردات بي رويه جــزو انتقادات كارشناســان و 
نمايندگان مجلس بوده است. درحالي كه از 27 مهر ماه 
امسال واردات برنج تا پايان فصل برداشت اين محصول 
ممنوع اعلام شده اســت اما تنها در آبان ماه سال جاري 
حدود 92 هزارتن برنج خارجي به كشور وارد شده است. 

   آمار دقيق نيست
اين در حالي است كه به گفته دبير انجمن برنج كشور، 

براســاس آمار رســمي گمرك تا پايــان آبان ماه 
نودو ســه، 991 هزار تن برنج وارد كشور شده 

است. شايق در گفت وگو با »كسب و كار« 
درباره واردات بي رويه برنج مي گويد: 

اين حدود يك ميليــون تن برنج 
را چه كســي وارد كرده است؟ 

ضمن اينكه حتما اين عدد 
در آذر و دي بــه بيش 

از يك ميليــون تن 
افزايش يافته است. 
شــايق با اشــاره به 

اينكه وزارت جهادكشــاورزي 
ميزان توليد برنج طي سال 

جــاري را 2 ميليون تن اعلام كرده اســت، در حالــي كه آمار 
استان هاي برنج خيز عدد 2 ميليون و 300 هزار تن را نشان مي دهد، 

ادامه مي دهد: وزارت جهادكشــاورزي بايد تكليف خود را روشن كند؛ بدين 
معنا كه يا به اســتان ها اعلام كند با وزارتخانه هماهنگ باشند، يا خودش را با 
آنان هماهنگ كند. دبير انجمن برنج، مشكل اصلي پيش روي برنج را نبود آمار 
دقيق از ميزان توليد و نياز آن در كشور عنوان مي كند و مي گويد: سازمان هاي 
مختلف آمارهاي متفاوتي از ميزان توليد، مصرف ســرانه و نياز واقعي به اين 
محصول ارائه مي دهند و اين موضوع باعث شــده مشكلاتي براي اين محصول 
ايجاد شود. جميل عليزاده شايق درباره واردات برنج در فصل برداشت داخلي 

و تنظيم بازار اين محصول نيز معتقد اســت: واردات برنج در ۶ ماهه دوم سال 
براي تنظيم بازار اين محصول ممنوع اســت. وي درباره ممنوعيت واردات در 
فصل برداشت و تاثير آن بر بازارمصرف نيز تاكيد مي كند: با توجه به ممنوعيت 
واردات كه بايد از 93/7/27 اجرايي مي شد، در ماه آبان حدود 92 هزار تن برنج 
وارد كشور شده است. وي بااشاره به اينكه ثبت سفارش زمان مشخصي دارد اما 

تحويل كالا در 
زمــان مشــخصي صورت 

نمي گيرد، ادامه مي دهد: همانطور كه 
گفته شد، اصلي ترين مشكل برنج نبود آمار 

دقيق از ميزان توليد و واردات است، به طوري كه سازمان هاي 

مختلف آمار متفاوتي از ميزان توليد، مصرف سرانه و نياز واقعي به اين محصول 
ارائه مي دهند كه گمراه كننده است. به گفته عليزاده شايق در ۶ ماهه اول امسال 
770 هزار تن برنج وارد كشور شــده و تا الان ميزان واردات به 900 هزار تن 

هم رسيده است. 

   كاهش واردات برنج نسبت به سال 92
عباس كشــاورز؛ معاون وزير جهادكشــاورزي در امور توليدات 
گياهي در اين خصوص به ايســنا گفته است با وجود اينكه سال 
گذشــته واردات برنج بيش از نياز داخلي بوده و هم اكنون بازار 
از وجود اين محصول اشــباع اســت، براي تنظيم بازار، واردات 
برنج تا پايان فصل برداشــت ممنوع اســت. به گفتــه وي، برنج 
موردنياز كشور سالانه 3 ميليون تن اســت كه بيش از دو ميليون 
تن برنج در داخل توليد شــده و تنها حدود يك ميليون و 100 هزار 
تن بايد از خارج تامين شــود. دادن اين آمار در حالي اســت كه 
 براســاس اعلام گمرك جمهوري اســلامي ايــران در آبان ماه 
ســال جاري يعني پس از ممنوعيــت واردات برنج، 91/8 
هزار تن برنج به ارزش 103/1 ميليون دلار به كشــور 
وارد شــده اســت كه به اين ترتيب در 8 ماهه 
سال جاري برنج با يك پله صعود به عنوان 
دومين قلم عمده وارداتي شــناخته 
شــد. البته با اين حال واردات برنج 
در ماه يادشــده نســبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته بيش از 20 
درصد كاهش يافته اســت، همچنين 
در 8 ماهه ســال جاري نيــز 828 هزار 
تن برنــج بــه ارزش يك ميليــارد و 28 ميليون 
دلار وارد كشور شــده كه اين رقم نسبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته با كاهش 40 درصدي 

هر حــال واردات 92 هزار تن برنــج در آبان  همراه بوده اســت اما به 
 امسال و در زماني كه مسئولان دولتي كشــور واردات برنج را ممنوع كر ده اند، 

محل تامل است. 

   رتبه چهارم در واردات برنج
مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي آورده است كه ايران با واردات بيش از 
چند  ميليون تن برنج در ســال هاي اخير، پس از كشورهاي فيليپين، نيجريه 
و عربستان سعودي در رده چهارم واردات برنج جهان قرار گرفته است. اين در 
حالي اســت كه عملكرد توليد برنج ايران به تقريب با متوسط عملكرد جهان 
برابري مي كند و ميزان واردات كشــور حدودا 2 برابر ميزان نياز مصرف كشور 
است. مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي در تابستان سال جاري روند 
توليد تجارت برنج در ايران را مورد بررسي قرارداد و با اعلام اينكه واردات برنج، 
2برابر مصرف شــده است، گزارش داد: كسب وكار كشــاورزان به خطر افتاده 
است. پيشي گرفتن ميزان واردات برنج از ميزان توليد اين محصول در كشور، 
مساله اي است كه كسب و كار كشاورزاني كه به شكل مستقيم از اين راه امرار 
معاش مي كنند به خطر انداخته است؛ به ويژه آنكه در برخي سال ها ديده شده 
واردات برنج در فصل برداشت قوت مي گيرد و برنجكاران را با مشكلات بيشتري 

روبه رو مي كند. 

پيشي گرفتن واردات از توليد

آمار واردات برنج دست کیست؟

بــحــران كـم آبـي و خشكسالي در 
چند سال اخير كشاورزي و باغداري 
را در دشتســتان، قطب كشــاورزي 
استان بوشهر تحت تاثير خود قرار داده، 
به طوري كه بخش اعظمي از باغ هاي 
ليمو و خرما در اين شهرستان خشك و مزارع آن به زمين هاي 
لم يزرع تبديل شده است. تداوم خشكسالي و نبود آب كافي در 
استان بوشهر كمر نخلستان هاي اين استان كه نماد ايستادگي 
و مقاومتند را خم كرده تا جايي كه بسياري از نخل هاي استان 

همراه با زجر بي آبي ايستاده مي ميرند. 
مهر در گزارشي آورده اســت: نبود منابع آبي پايدار در استان، 
شور شدن آب هاي زيرزميني به دليل برداشت بي رويه و استفاده 
نادرست از آب موجود موجب شــده تا نخلستان هاي استان 
بوشــهر اين روزها بدترين دوران بي آبي خود را سپري كنند. 
خشكسالي در استان بوشــهر درحالي چهارمين سال خود را 
ســپري مي كند كه علاوه بر اينكه بر انواع توليدات كشاورزان 
استان بوشهر تاثير گذاشته است، نخلستان هاي استان را نيز 
تحت تاثير قرار داده كه درصورت تداوم وضعيت موجود بسياري 
از نخلستان هاي اين استان به دليل نبود آب به مرور زمان از بين 

خواهند رفت. 

   تهديدي براي نخلستان هاي جوان
كارشناسان كشاورزي استان بوشــهر معتقدند كه با كاهش 
شــديد آب رودخانه دالكي كه از اســتان فارس سرچشــمه 
مي گيرد، تنها بخشي از نخلستان هاي كناردستي اين رودخانه 
سيراب مي شوند و بسياري از نخلستان هايی كه در پايين دست 
و فاصله دورتر از اين رودخانه قرار دارند، خطر خشكسالي آنها 
را تهديد مي كنــد. بخش قابل توجهي از مردم دشتســتان از 
طريق فعاليــت در زمينه خرما امرارمعــاش مي كنند ولي در 
سال هاي اخير به دنبال كاهش منابع آبي، آبياري نخلستان ها 
در نقاط مختلف دشتستان با مشكلاتي روبه رو شده است و اين 
كمبود منابع آبي باعث شده تا كميت و كيفيت محصولات اين 
نخلستان ها با مشكل مواجه شود. نبود آب و خشكسالي نه تنها 
باعث شده است كه نخلستان هاي ۶0 الي 70 ساله اين روستا 
در حال نابود شدن باشند، بلكه نخلستان هاي جوان و حدود 15 
ساله نيز از ضعف بي آبي در حال خشك شدن هستند. براساس 
گزارش مهر در روستاي دشتستان بين 500 الي ۶00 خانوار از 

اين روستا درآمدشان از طريق نخل تامين مي شود و 120 هزار 
اصله نخل در اين روستا وجود دارد كه اگر آبي به آنها نرسد از 

بين مي روند. 

   معضلي به نام خشكسالي
رئيس مجمع نمايندگان اســتان بوشــهر در مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو با »كسب و كار« با بيان اينكه كشاورزي در 
دشتستان در ايجاد اشتغال و تامين معيشت مردم نقش ويژه و 
غيرقابل  انكاري دارد، مي گويد: متاسفانه عوامل طبيعي همچون 
ادامه خشكسالي ناشي از كاهش بارندگي در سال هاي اخير و 
عوامل غيرطبيعي باعث بروز مشكلات جدي براي كشاورزان 
شــده اســت، به طوري كه ميزان توليد محصولات نخلداران 

منطقه به يك سوم كاهش يافته است. 
حجت الاسلام سيدمهدي موسوي نژاد خواستار اقدام فوري و 
سريع براي مقابله با اين بحران از طريق تخصيص اعتبار براي 
تسريع در احداث ســد دالكي، اجراي طرح هاي آبخيزداري و 
اصلاح شيوه هاي آبياري از روش سنتي به آبياري مكانيزه شده و 
ادامه مي دهد: دولت مي تواند با پرداخت تسهيلات به كشاورزان 
در مرحله توليد و بازاريابي و نيز ايجاد سياست هاي تشويقي و 
هدايت بخش خصوصي به سرمايه گذاري در حوزه كشاورزي، در 
اين زمينه گام اساسي بردارد و تبعات منفي خشكسالي و بي آبي 
را تا حد زيادي كنترل كند. نماينده مردم دشتستان در مجلس 
با تاكيد بر اين موضوع كه چند سال گذشته يكي از دغدغه هاي 
ما اين بود كه نخلستان هاي اين منطقه به گونه اي آبياري شوند 
كه كاهش محصولات نداشته باشند اما طي دو سال اخبر به ويژه 
امسال دغدغه ما اين بوده كه نخلستان ها خشك نشده و از بين 
نروند. وی ادامه مي دهد: در همين زمينه راهكارهايی پيش بيني 
كرده ايم كه اميدواريم منجر به نجات اين نخلستان ها از معضل 

بي آبي و خشكسالي شود. 

   نابودي مطلق در انتظار نخل ها
به گفته اين نماينده مجلس، بسياري از نخل هاي اين روستاها 
از بين رفته و در حال از بين رفتن هستند و اگر تا دو ماه آينده 
سيراب نشوند به نابودي مطلق خواهند رسيد كه در آن صورت 
راهي براي نجات آنهــا وجود نخواهد داشــت. رئيس مجمع 
نمايندگان استان بوشــهر درباره راهكارهاي مسئولان استان 
بوشهر درباره مبارزه با خشكسالي، مي گويد: يكي از راهكارهای 

بلندمدت احداث سد دالكي بوده كه ظرفيت ذخيره حدود 400 
ميليون مترمكعب آب را دارد كه مي تواند نخلستان هاي منطقه 

را تحت پوشش قرار دهد. 
موسوي نژاد ادامه مي دهد: راهكار دوم و كوتاه مدت اين است 
كه مجوز ايجاد حداقل 150 حلقه چاه در اين روســتاها داده 

شود كه اين امر موجب جلوگيري از خشكسالي نخيلات اين 
منطقه خواهد شد. وي با بيان اينكه نخلداران استان بايد جهت 
اســتفاده بهينه از آب اصلاح الگوي آبياري را رعايت كرده و از 
آبياري تحت فشار استفاده كنند، تاكيد مي كند: بايد مقداري از 
آب بالادست رودخانه دالكي رهاسازي شود تا آب موردنياز اين 

نخلستان ها تامين شود. اين نماينده با بيان اينكه آب رودخانه 
دالكي كاهش زيادي داشته است، معتقد است: آب مورد نياز 
نخلستان هاي شبكه دالكي 3۶0 ميليون مترمكعب آب در سال 
است كه متاسفانه هم اكنون اين ميزان به 90 ميليون مترمكعب 

رسيده است. 

خشكسالي در كمين نخلستان هاي استان بوشهر

نخل هاي دشتستان ايستاده مي میرند
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استان ها

سید احســان خاندوزی، 
وزیر امــور اقتصــادی و 
دارایــی در آییــن افتتاح 
طــرح توســعه گمــرک 
اختصاصی فــولاد مبارکه 
اظهار کرد: رویداد امروز به جهت ارتباط با ســایر 
رویدادهای حــوزه گمرکی و تجــارت خارجی و 
حتی ســایر رویدادهایــی کــه در وزارت اقتصاد 
 دنبال کردیم، یک صدای مشــترک و آهنگ واحد

 قلمداد می شود.
وی افزود: همــه اقدامــات صورت گرفته ازجمله 
درگاه ملــی مجوزهــای کســب وکار، موضــوع 
تسهیل گری در انبارهای ســازمان اموال تملیکی 
و سرعت استرداد کالاهای متروکه، کاهش تعداد 
بخش نامه های حوزه تجــاری، کاهش مدت زمان 
تشــریفات امور گمرکی و پروژه هایی مانند توسعه 
گمــرک اختصاصی، همگــی با این هــدف انجام 
می شود که تولید و تجارت رسمی در کشور آسان، 

 کم هزینه، روان، جذاب و بدون مانع و فســاد انجام 
شود.

وزیر امور اقتصادی و دارایی خاطرنشــان کرد: در 
چنین شرایطی حتماً منابع کشور اعم از سرمایه های 
انســانی و مدیریتی و منابع مالی ترجیح می دهند 
وارد فعالیت تولیدی شوند و در حوزه های غیرمولد 
اقتصاد حرکت نکنند؛ بنابراین تسهیلی که صورت 
گرفته ادامه مسیر گذشته است. به نظر می رسد اگر 
بخواهیم فرمایش رهبر معظم انقلاب در زمینه تولید 
را که در شعار سال های متوالی متجلی شده است 
محقق کنیم، شاهد رضایت مندی ها تولیدکنندگان 
و دعوت عملی آنان خواهیم بــود، به ویژه در حوزه 
تولید که مجتمع فولاد مبارکه یکــی از مصادیق 

زنجیره ارزش کامل، تراز و نمونه کشور است.
وی با بیان اینکه مسیر توسعه فولاد مبارکه براساس 
گزارش ارائه شده از ســوی مدیرعامل این شرکت 
در بازدیــد از پروژه نورد گرم ۲ ادامــه دارد، اضافه 
کرد: تا اینجای کار این صنعت مصداق بارز دوری 
از خام فروشی و اقتصاد نفتی آسیب پذیر است تا به 
سمت اقتصاد تولیدی و صادرات غیرنفتی با فناوری 

پیشرفته تر و رقابت پذیرتر حرکت کنیم. خاندوزی 
در خصوص دلیل توسعه گمرک اختصاصی فولاد 
مبارکه ابراز کرد: فولاد مبارکه پنجمین صادرکننده 
بزرگ و بیســتمین واردکننده برتر کشــور است؛ 
همچنین این شرکت ســالانه بیش از یک میلیارد 
دلار گردش تجاری دارد و خدمــات و تأثیرات آن 
در صنعت فولاد و سایر دســتورکارهای راهبردی 

حاکمیت، نمونه و پیشرو است.
وی تصریح کرد: فولاد مبارکــه به لحاظ اقتصادی 
کمک تسهیل گرانه ای برای استان و کشور است و 
امیدواریم این مسیر برای سایر صنایع نیز در صورت 

همت خودشان هموار شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی در پایان گفت: با توجه 
به اینکه یکی از شــرکت های مهــم دانش بنیان 
 )X-ray( تولیدکننده بزرگ دستگاه های ایکس ری
و یا همان آشکارساز بزرگ در استان اصفهان است، 
حدود ۴۰ دســتگاه آشکارســاز چمدانی تولیدی 
که با همکاری گمرکات جمهوری اســلامی تولید 
شده ظرف چند روز آینده در گمرکات کشور نصب 
خواهد شــد که منجر به افزایش ظرفیت تجارت 

خرد کشور می شــود و مصداقی برای شفاف سازی 
اقدامات است. از خداوند متعال می خواهیم همه ما 

را همواره در مسیر رئیس جمهوری شهید ثابت قدم 
و موفق گرداند.

وزیر امور اقتصادی و دارایی در آیین افتتاح طرح توسعه بزرگ ترین گمرک اختصاصی کشور:

فولاد مباركه مصداق خوب اقتصاد غیرنفتی و دوری از خام فروشی است

رئیس سازمان جهاد کشاورزی اردبیل:
 استان اردبیل ســالانه میزبان 
حدود ۵۳۰ هــزار کلنی زنبور 

عسل می باشد
رئیس سازمان جهادکشاورزی استان اردبیل 
گفت: اســتان اردبیل با میزبانی ۵۲۹ هزار و 
۶۹۰ کلنی زنبور عسل و تولید سالانه ۷۳۱۴ 
تن عسل در بین استان های تولید کننده، رده 

چهارم را به خود اختصاص داده است.
به گــزارش روابــط عمومی ســازمان جهاد 
کشاورزی استان، اژدری رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی استان اردبیل در نشست خبری با 
خبرنگاران عنوان کرد: استان اردبیل با تولید 
۱۰ درصد جوجه یکروزه کشور به قطب تولید 
و صادرات جوجه یکروزه کشــور تبدیل شده 

است.
وی با اشاره به این که استان اردبیل در تولید 
عدس، بذر چغندر، ذرت بذری، ســورگوم و 
مینی تیوبر رتبه اول را به خود اختصاص داده 
است؛ در تولید سیب زمینی، هلو، شلیل، پنبه 
و سویا نیز رتبه دوم و عســل و کلزا هم رتبه 

چهارم را از آن خود کرده است.
نوبخت اژدری در ادامه با اشــاره به وضعیت 
توســعه مجتمع های گلخانه ای استان نیز 
افزود: ۱۸۵ هکتار ســطح زیر کشت گلخانه 
های استان می باشد که از این مجتمع ها ۲۵ 
هزار تن محصولات متنــوع گلخانه ای تولید 
شــده و به بازارهای داخلی و خارجی ارسال 

گردیده است.

در ســال گذشــته، ۹۰ مانور 
در سطح شــرکت گاز استان 

اصفهان برگزار شد

مریم کربلایی-به گزارش روابط عمومی شرکت 
ملی گاز ایران، ابوالقاسم عسکری مدیرعامل 
شرکت گاز اســتان اصفهان با اعلام این خبر 
اظهار کرد: به منظور ارتقای توانمندی و کاهش 
آســیب پذیری در برابر تهدیدات و بحران ها، 
شناسایی نقاط قوت و قابل بهبود و هماهنگی 
بین نیروها، بررسی صحت کارکرد تجهیزات 
و مدیریت بحــران و اجــرای الزامات پدافند 
غیرعامل، در سال ۱۴۰۲ تعداد ۹۰ مانور در 
حوزه های عملیاتی و امدادی و ســناریوهای 
مختلف در سطح شرکت گاز استان اصفهان 

برگزار شد.
 وی گفت: مانورها طبق روش اجرایی تدوین 
سناریو و ارزیابی تمرین، ابلاغی از شرکت ملی 
گاز بر اســاس بحران ها و تهدیدات شناسایی 
شده در سطح شرکت، باهدف افزایش آمادگی 
و کاهش آسیب پذیری، افزایش بازدارندگی، 
تداوم خدمات رسانی، تسهیل مدیریت بحران 
و ارتقای پایداری در سطح ادارات گازرسانی 

برگزار می شود.
 عســکری افــزود: خدمت رســانی مطلوب 
و اهمیت صیانت از تأسیســات گازرســانی 
به منظور مقاوم ســازی شــبکه ها و مقابله با 
بحران هــای طبیعی و غیرطبیعــی در صدر 
اولویت های کاری این شــرکت قــرار گرفته 
و بر همین اســاس با یک برنامه ریزی جامع 
نسبت به برگزاری مانورهای مختلف آمادگی، 
 تمرینــی و عملیاتــی در ســطوح مختلف

 اقدام می کند.
 مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان در پایان، 
با تأکید بر استفاده از شرکت های دانش بنیان 
با استفاده از علم روز و تجهیز زیرساخت های 
موجود به منظور مقابله با بحران های احتمالی، 
تصریح کرد: اجرای الزامات پدافند غیرعامل 
و مدیریت بحران، آسیب شناســی به موقع و 
جلوگیری از هر گونه پیامدهــای احتمالی، 
پیشــگیری از وقوع بحــران و کاهش اثرات 
مخرب آن، شناسایی نقاط قوت و قابل بهبود، 
توسعه کمی و کیفی نیروی انسانی متخصص 
و هماهنگی بین بخش های مختلف در زمان 
وقوع حادثه از جمله اهدافی است که در طول 
برگــزاری مانورها مدنظر بوده تا در شــرایط 
بحرانی با آمادگی کامل و به بهترین شــیوه 
ممکن عمل نموده و میزان خسارات وارده را 

به حداقل ممکن برسانیم.

اخبار

مدیر عامل آبفا مازندران از تخصیص ۷ هزار میلیارد ریال اعتبار برای رفع تنش آبی در ۲۰ شهر و ۲۱۳ 
روستای استان مازندران خبر داد و گفت: برای رفع کامل تنش آبی در استان نیازمند اعتباری بالغ بر 
۱۰ هزار میلیارد ریال هستیم. بهزاد برارزاده در نشستی مطبوعاتی به مناسبت هفته صرفه جویی در 
مصرف آب با اشاره به ضرورت صرفه جویی در این مایه حیاتی و استراتژیک اظهار داشت: سرانه آب 
در کشورهای پیشرفته از ۱۳۰ تا ۱۵۰ لیتر در ثانیه و در کشور ما ۱۹۰ لیتر و در استان مازندران ۱۹۴ 
لیتر در ثانیه است که با توجه به گرمای هوای و نیز مسافر پذیر بودن استان ضروریست مردم استان 
ضمن تعبیه مخزن و ذخیره حداقل ۷۰۰ لیتر به ازای هر نفر، در مصرف آب صرفه جویی و الگوی 
مصرف را رعایت کنند. به گفته برارزاده در حال حاضر این شرکت با تحت پوشش قرار دادن تمامی 
شهرهای استان با جمعیت حدود ۲.۱ میلیون نفر و ۱۷۸۰ روستا با جمعیتی در حدود ۱.۱ میلیون 
نفر و نیز حدود ۱.۲۵ میلیون نفر جمعیت غیر دائم ،توریست در مجموع به حدود ۴.۴۵ میلیون 
نفر خدمات رسانی می کند و بر این اساس ۸۵ درصد نیاز آبی استان از ۷۴۱ حلقه چاه،۴۲۲ دهنه 
چشمه و ۱۵ درصد نیز از آبهای سطحی شامل ۴ تصفیه خانه،۳ سد و یک رودخانه تامین می شود. 

*کمبود 1389 لیتر آب شرب در ثانیه 
مدیر عامل آبفا مازندران از نیاز ۱۵ هزار و ۱۷۶ لیتر در ثانیه آب شرب برای ۳ میلیون  ۲۰۰ هزار 
نفر جمعیت ثابت استان خبر داد که در حال حاضر ۱۳ هزار و ۷۸۷ لیتر در ثانیه تامین و یکهزار و 
۳۸۹ لیتر در ثانیه و علاوه بر این تامین آب آشامیدنی مسافران دغدغه ماست. برارزاده ،مازندارن 
را نیازمند نگاه ملی خواند و گفت: در دولت سیزدهم نگاه ویژه ای به آبرسانی شد در همین راستا 
برای مقابله با تنش آبی اقدامات مهمی شامل اصلاح، توسعه و احداث ۱۹۳۰ کیلومتر خط انتقال 
آب ، حفر ۵۲ حلقه و بهسازی و مهندسی مجدد ۱۳۱ حلقه چاه ، احداث ۳۴  هزار متر مکعب 

مخازن ذخیره همچنین بهره مندی از  ۱۰ حلقه چاه پیزومتری و کشاورزی با ظرفیت تامین 
۲۲۳ لیتر و افزایش ۲۰۹۶  لیتر در ثانیه توان تولید و .... انجام شد.

*5300 کیلومتر شبکه فرسوده در مازندران
او با اشاره به ۵ هزار و ۳۰۰ کیلومتر شبکه فرسوده در استان افزود: رفع و اصلاح این مقدار 

شبکه بالغ بر ۱۰ هزار میلیارد ریال اعتبار می طلبد. مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب مازندران 
در خصوص ضرورت اجرای شــبکه جمع آوری فاضلاب با توجه به بالا بودن سطح آبهای 
زیرزمینی در مازندران و ضرورت حفظ محیط زیست اظهار داشت: در ۱۸شهر استان طرح 
فاضلاب اجرایی شده و در حال حاضر ۶ شهر با بیش از ۴۱۷ هزار و ۳۶۰ نفر تحت پوشش 
شبکه جمع آوری فاضلاب هستند. او در بخش پرســش و پاسخ خبرنگاران در خصوص 
فاضلاب قائمشهر و نیز مجتمع آبرسانی تلمادره از ضرورت اجرای برنامه های فرهنگی و 
اجتماعی برای رفع تنشهای اجتماعی در منطقه و آمادگی شرکت برای ارئه خدمات بهینه 
به مردم خبر داد و گفت: از ۶۳۰ کیلومتر شبکه فاضلاب در قائمشهر تاکنون ۳۰ کیلومتر 
اجرایی شده است و در مجتمع آبرسانی تلمادره نیز علیرغم ایجاد تاسیسات آبرسانی و توافق 
برای استفاده دوگانه شرب و کشاورزی از چاه موجود همچنان با تنش اجتماعی مواجه ایم 

که این مهم نیازمند کار فرهنگی و همراهی مسئولان ذیربط و خبرنگاران است. 

*لزوم اصلاح مصرف آب شرب با توجه به پنهان ماندن کمبود آب زیر چتر سبز 
مازندران

برارزاده در پایان این گفتگو با اشاره به افت ســفره های آب زیر زمینی  و خسارت وارده بر 
آن ناشی از خشکسالی های اخیر و برداشت بی رویه از این منابع  و نیز قرار گرفتن  برخی 
از دشت های استان از جمله نکا، بهشهر-گلوگاه در ردیف یکی از دشت های بحرانی و تنها 
دشت ممنوعه شمال کشور به علت برداشت بی رویه از منابع آب های زیر زمینی خواستار 
اصلاح مصرف  و رعایت الگوی صرفه جویی آب شرب توسط مردم فهیم استان و مسافران 

گرامی شد.

فریبا بریمانی مدیرکل بهزیستی مازندران به مناسبت کسب رتبه 
برتر گروه جهادی شهدای بهزیســتی استان در همایش شکوه 

هجرت پیامی صادر کرد.
بسمه تعالی

جهادگران گرانقدر گروه جهادی شهدای بهزیستی مازندران؛ 
 به یقین ایثار و گذشت در راه خدمت و یاری رساندن به مخلوق، 
توفیقی ارزشمند و توشه ای گرانبهاست که اجر دنیوی و اخروی 

برای پاک سیرتان بدنبال خواهد داشت.
 کســب رتبه برتر توســط اداره کل بهزیســتی مازنــدران در 
همایش شــکوه هجرت، حاصــل خدمت گذاری دلســوزانه، 

تعهد فعالانه و بســیجی وار کلیه مدیران و کارکنان بهزیستی 
مازنــدران، مراکز غیردولتــی و داوطلبین جهــادی از گلوگاه 
تا رامســر می باشــد که ایــن موفقیــت مایه امیــد و اعتماد 
مردمــی خصوصــا جامعه هدف بهزیســتی اســتان اســت 
 که چشــم به خدمت رســانی صادقانــه بهزیســتی مازندران 

دوخته اند.
به همین مناســبت بر خود لازم می دانم کسب این افتخار را به 
معاونین، مدیران، کارشناسان، پرســنل خدوم و پرتلاش اداره 
کل بهزیستی مازندران، انجمن ها، موسسات و مراکز غیر دولتی 
همیشــه همراه با برنامه های بهزیســتی، داوطلبین جهادی و 

همچنین به جامعه هدف شریف بهزیستی مازندران تبریک عرض 
نمایم و از ایزد منان، برای همه تلاشگران که با عزم و اهتمام خود 

این موفقیت را رقم زدند، سربلندی و سرافرازی مسالت نمایم.
اقدامــات خداپســندانه و انســان دوســتانه فعالیــن گروه 
جهادی شــهدای بهزیســتی مازنــدران در مســیر خدمت 
بــه انســان هــای نیازمنــد و مــردم محــروم را ارج مــی 
 نهیــم و از ایــن ســخاوت آســمانی درس ایثار و گذشــت 

بر می گیریم.
 امید است با تلاش مســتمر و همکاری جمعی شــاهد تداوم 

موفقیت های روزافزون بهزیستی مازندران باشیم.

 ایلام مدیر شــرکت خدمات حمایتی کشــاورزی استان ایلام 
گفت: با توجه به سهمیه ابلاغی  برنامه ریزی انجام شده در سال 
قبل ۵۵ تن انواع کودهای شیمیایی مورد نیاز کشاورزان استان 
تدارک و توزیع شد. دکتر »سیامک بیگی در این خصوص اظهار 
کرد: بر اساس الگوی کشت اســتان ۳۸ محصول زراعی و باغی 
واجد دریافت کود یارانه ای شــدند که عمده میزان مصرف کود 
در محصولات غلات و دانه های روغنی بود از مجموع این میزان 
کود، ۴۶ هزار و ۲۷ تن کود اوره بوده که حدود ۵ هزار تن بیش از 

سهمیه استان در سال ۱۴۰۱ است. وی افزود: کود فسفات توزیع 
شده در استان ۶ هزار ۷۰۹ تن بوده که در مقایسه با سال قبل،  دو 
برابر افزایش را نشان می دهد، کود پتاسه نیز به مقدار ۲ هزار ۷۵۴ 
تن در زمان کشت و بعد از آن در بین کشاورزان توزیع شده است.

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان ایلام خاطرنشان 
کرد: با توجه به تغذیه مناسب و به موقع اثرات آن در تولید گندم 
امسال مشــهود بود، به طوری که تاکنون بیش از ۳۰۰ هزار تن 
گندم توســط مراکز خرید خریداری شده و پیش بینی می شود 

تا ۴۰۰ هزار تن تولید در استان داشته باشیم. بیگی گفت: یکی 
از اقدامات موثری که ســال قبل انجام شد ذخیره سازی کود در 
استان بود که حدود ۱۳ هزار تن کود در انبارهای شرکت ذخیره 
شد و در زمان اوج مصرف در مدت کوتاهی بین کشاورزان توزیع 

شد.
بر اساس در برنامه ابلاغی ۱۴۰۳ نیز حدود ۵۴ هزار تن سهمیه 
کود برای محصولات زراعی شامل گندم جو کلزا پنبه و چغندر 
قند در نظر گرفته شده که تاکنون ۶ هزار و ۳۴۸ تن انواع کود در 

انبارهای شرکت ذخیره شده اســت و ۲ هزار و ۲۵۰ تن نیز بین 
کشاورزان توزیع شده است.

 ایلام-  آذر یعقوبیان :   مهندس ولی الله ناصری شــامگاه جمعه 
در کارگروه مجازی کار، کرامت و پاسخگویی در پاسخ به سوال 
خبرنگار عصر ایرانیان در خصوص رشد ساخت و ساز شبکه های 
توزیع برق و برخوردار نبودن از این مزیت اظهار داشت: اگر منظور 
از سوال حجم شبکه است متناسب با ساخت و سازی که در استان 
داریم شبکه توزیع برق ما رشد داشته و بنابر تفکیک حلقه شبکه 
برق که شامل حلقه تولید نیروگاهها هستند بخش خصوصی و 

بخش دولتی یک مقدار تولید را انجام می دهند. 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام افزود: شرکتهایی 
تحت عنوان برق های منطقه ای برق را از نیروگاه های بزرگ به 
مبادی ورودی استان به شهرها و مناطق شهرستانها می رسانند 
و شرکتهای توزیع برق در کل پهنه و گستره استان برق را تحویل 
می گیرند و به همه مردم و خانه ها و شهرها و روستاها می رسانند 
در این خصوص شبکه توزیع برق در حال حاضر ظرفیت حدود 
۱۱۵۰ مگاولت آمپر است کل پیک بار ما سال گذشته در حوزه 
توزیع ۴۲۵ مگاوات بود یعنی چیزی کمتر از ۴۰ درصد از ظرفیت 
شبکه توزیع با همه ساخت و سازهایی که در این سالها انجام شده 
بارگیری شده و هنوز در حدود ۶۰ درصد این ظرفیت وجود دارد. 
وی تاکید کرد: متناسب با رشد ساخت و سازها و رشد مصرف و 
تقاضا در کشور با توجه به ناترازی اقتصادی که در این حوزه وجود 
داشته و رشد نکرده تولید است یعنی نیروگاه هایی که سرمایه 
گزاران باید در این حوزه تولیدی اتفاق می افتاد در حوزه تولید ۹ 
هزار مگاوات به ظرفیت تولید اضافه شد که عدد بالایی است اما 
چون نیاز است که قبل از ۱۰ سال گذشته جبران داشته باشیم 

در حوزه نیروگاه سازی باید حدود ۳۵ هزار مگاوات نیروگاه در 
کشور بسازیم که این استارت زده شده ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه 
خورشیدی در اســتان ایلام اســت که از محل ۴۲۰۰ مگاواتی 
قرارداد ابتدایی خورشیدی ۴۵ مگاوات در قالب دو سایت ۲۰ و 
۲۵ مگاواتی در مهران و دهلران نیروگاه خورشیدی استارت زده 
شده همچنین در حوزه بحث نیروگاهی مجددا ۱۵ هزار مگاوات 
نیروگاه صنایع اســت و ۱۰ هزار مگاواتی هست که وزارت نیرو 
استارت زده است.  مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان 
ایلام اضافه کــرد: در حوزه نیروگاه صبا دهلــران ۱ و ۲ در حال 
حاضر صبا دهلران یک ۱۰۰ مگاوات به شبکه وصل شده ظرفیت 
نهایی ۲۲۵ مگاوات است همچنین صبا دهلران ۲ با ظرفیت ۳۶۰ 
مگاوات نهایی شده که در حال حاضر ۳۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد و همچینن نیروگاه سد سیمره داریم با ۴۸۰ مگاوات ظرفیت 
در حوزه نیروگاه های کوچک نیروگاه پالایشگاه و پتروشیمی و 

نیروگاه ۲۵ مگاواتی جدید در مهران است.
مهندس ولی الله ناصری در پاسخ به سوال دیگر در خصوص کم 
کردن مصرف سوخت صنعت خودرو و قدم های برق کشور برای 

حذف وسایل صنعتی و خانگی پرمصرف و کم بازده اظهار داشت: 
برای کم کردن مصرف در حوزه صنعت خــودرو در حال برقی 
شدن هستند متناســب با آن ۴۰ جایگاه شارژ خودرو در کشور 
تعریف شده درخواســتی دادیم برای جایگاه شارژ خودروهای 
برقی در اســتان ایلام که این صنعت تازه در حال پا گرفتن در 
کشور است و در این زمینه مطالعاتی داشــته و در حال فراهم 

کردن زمینه برای صنعت خودروی برقی هستیم. 
وی اضافه کرد: در مقابل وســایل صنعتی و خانگی پرمصرف و 
کم بازده در کشــور در شورای انرژی کشــور مصوبه داریم باید 
همه وسایل ساخته شــده در داخل و یا واردات برچسب انرژی 
داشته باشند مشکل با وسایل غیراســتاندارد و قاچاق هستند 
و بیشتر در وسایل سرمایشی کولرهای گازی با برند اینورتر و... 
وارد می شوند و دارای کمپرسورهای قدیمی هستند و بسیار کم 
بازده و پرمصرف که افراد سودجو این موارد را به مردم تحمیل 
می کنند به همین خاطر خواهشــمندیم دقت نظر شود که در 
مناطق شمالی از کولر گازی استفاده نشود و در مناطق جنوبی از 

کولرهای استاندارد استفاده شود.

مدیر عامل آبفا مازندران: انعقاد قرارداد 7 هزار میلیارد ریالی برای اجرای پروژه های مقابله با تنش آبی 

در پی کسب رتبه برتر در همایش شکوه هجرت صورت گرفت؛ پیام قدردانی مدیرکل بهزیستی مازندران از گروه جهادی شهدای بهزیستی استان 

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان : بیش از 55 هزار تن کود بین کشاورزان ایلامی توزیع شده است 

40 درصد از ظرفیت شبکه توزیع با ساخت و ساز ها در این سال ها انجام و بار گیری شده است 

استان ها
News kasbokar@gmail.com
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

داشتن برند قدرتمند يكي از مهم ترين عوامل براي موفقيت در 
كسب وكار است. برندينگ يا همان ايجاد تمايز براي يك برند، 
كاري است كه بايد براي ساختن برند قدرتمند و تاثيرگذار انجام 
دهيد. از اين طريق مي توانيد برندتان را از ديگر رقبا متمايز و 
جدا كنيد. براي اين منظور بايد جنبه هاي برتر برند خود را به كار 
بگيريد كه منافع مشتري را چند برابر مي كند. با ما همراه باشيد. 

برندسازي مي تواند از طريق ويژگي هاي ظاهري محصول يا خدمات، 
احساسي كه برند در مشتري به وجود مي آورد، طريقه ارائه محصول، 
قيمت محصول، داستان برند يا تجربه مشتري از برند به وجود آيد. از 
طريق روش هاي زيادي مي توانيد برند خود را از ديگر رقيبان متمايز 
كنيد. در واقع بايد بهترين راهبردهاي تمايز برند را به طريقي توسعه 
دهيد و به كار بگيريد كه تاثير خوبي روي شخصيت برند، ارزش، شيوه 
انجام كارها و ويژگي هاي اصلي برندتان داشته باشد. اگر برند شما 
به قدر كافي شخصيت ندارد يا توسعه كمي پيدا كرده است، قطعا 
سنجش برند يا احياي دوباره آن مي تواند به شما كمك كند. پس 
توسعه چهره برند تاثير خوبي روي برندتان خواهد داشت. در ادامه 
مقاله با ما همراه باشيد تا 10 راهكار موثر براي ايجاد تمايز برند معرفي 

كنيم كه شما را از رقباي تان جلوتر مي برد.

  1. قيمت گذاري متفاوت
روي محصولات و خدمــات خود به صورت متفــاوت از رقبا 
قيمت گذاري كنيد تا برند شما متمايز شود؛ مثلا مي توانيد با ارائه 
قيمت هاي پايين به فروش بيشتري برسيد يا همانند استارباكس 
كه با هدف ارائه كيفيت بالاتر قهوه هايش را بسيار گران مي فروشد 
يك برند خاص با قيمت بالا باشيد. در واقع، خيلي از راهكارهاي 
تمايز برند مي تواند به شما كمك كند تا به عنوان يك برند ويژه 

معرفي شويد. 

  2. پيدا كردن جايگاه ويژه
محصولات و خدماتي كه در پاســخ 
به يك نياز خاص عرضه شــده اند، 
مي توانند ســبب تمايز برند شوند. 
پس بازاريابي اي كه براي آنها صورت 
مي گيرد بايد ايــن جايگاه ويژه را به 
نمايش بكشــد. براي مثال مي توان 

 GoPro شــركت 
را معرفي كــرد كه 
دوربين هاي ويدئويي 
قابل نصب روي بدن 
را توليد كــرده و در 
ورزشكاران  اختيار 
قرار مي دهــد. اين 
محصول خاص سبب 
 GoPro شــده تــا
متمايــز از رقيبان 

باشد. 

  3. تمركز كنيد
اگر برند شما در برخي 

موارد بهترين عملكرد را دارد، با تمركز روي تخصص تان تمايز برند 
را ايجاد كنيد. براي مثال، پيتزا دومينو با تكيه بر توانايي خود در 
تحويل پيتزا در زير 30 دقيقه توانسته به اين تمايز برند دست يابد. 

  4. ايجاد تجربه خريد متفاوت
پيشنهاد مي كنيم تجربه خريد به يادماندني و منحصربه فرد 
براي مشــتريان تان ايجاد كنيد و بدين صورت، برند خود را 
متمايز كنيد. خيلي از بچه ها حيوانات پارچه اي را دوست دارند، 
حالا تصور كنيد اين حيوانات دوست داشتني مقابل چشم شان 
ساخته شود. كمپاني عروسك سازي Build a Bear با تكيه بر 
اين مساله به موفقيت رسيده و توانسته نسبت به رقيبان خود 

تمايز ايجاد كند. 

  5. دكوراسيون متفاوت از رقبا
نحوه چينش محصولات مي تواند سبب ايجاد تمايز شود. يك برند 
به يادماندني كه مانند آن در صنعت شما وجود نداشته باشد، كمك 

زيادي به ايجاد تمايز برند مي كند.

  6. داشتن يك نماد جذاب
نماد مي تواند تمايزي براي برند شما ايجاد كند؛ خصوصا اگر كمي 
هم جنبه شوخ طبعي داشته باشد. شركت بيمه GEICO در آمريكا 
از طريق يك مارمولك به عنوان نمادي بي ارتباط به بيمه، توانسته 
مشتريان زيادي را به خود جلب كند، زيرا مردم تصور مي كنند اين 

شركت چيز متفاوتي ارائه مي دهد. 

  7. اصالت و زادگاه
برندها مي توانند به دليل تفاوت در زادگاه شان، از هم متمايز شوند. 
خيلي از برندهاي بريتانيايي با جذابيت كلاسيك شان معرفي 

مي شوند. برندهاي سوئيسي به خاطر دقت و دست ساز 

بودن شان شناخته مي شوند. برندهاي آلماني قابل اعتماد بوده و 
مهندسي  بسيار خوبي دارند. 

  8. داشتن نوآوري
نوآوري همان چيزي اســت كه مي تواند ميان شما و ديگر رقبا 
تمايز ايجاد كند. اين نوع تمايز بيشتر در برندهاي فناوري ديده 
مي شود؛ مثلا شركت اپل با نوآوري، سادگي محصولات و بهبود 
كيفيت زندگي به موفقيت رسيده است. البته نوآوري تنها محدود 
به فناوري نيست و ديگر كســب وكارها نيز مي توانند از طريق 
نوآوري در بسته بندي يا ارائه راه حل هاي متفاوت خود را از رقبا 
متمايز كنند؛ مثلا شركت O’Egg با توليد مايع تخم مرغ و سفيده 

تخم مرغ نوآوري خوبي از خود نشان داده است. 

  9. توليد محصول جديد
ارائه محصولي كاملا جديد مي تواند شما را از رقبا متمايز كند، 
البته تغيير چيزي كه مي فروشــيد لازم نيست، بلكه تنها نام 
آن را تغيير دهيد. كمپاني تايسون كه به عنوان دومين شركت 
بزرگ فرآوري و فروش مرغ و گوشت گوساله در دنيا شناخته 
مي شود، اقدام به فروش مرغ هايي با اندازه كوچك كرد. اگر آنها 
نام اين مرغ هاي كوچك تر از اندازه متوسط را »مرغ مينياتوري« 
مي گذاشتند، احتمالا مشتريان زيادي به خود جلب نمي كرد؛ 
اما آنها نام »جوجه« را انتخاب كردند كه باعث استقبال بسيار 

چشمگيرتري شد. 

  10. ارائه داستان ضعف و شروع به كار برند
خيلي از مشتريان عاشق گوش دادن به داستان هايي هستند كه 
شما در آنها ضعيف بوده ايد و مي توانند از طريق اين داستان ها با 
شما ارتباط برقرار كنند. تعريف شرايط سخت شروع كار برندتان 
مي تواند به شما در ايجاد تمايز كمك كند؛ خصوصا 
وقتي رقباي شما اعلام مي كنند 
بهترين و نخســتين شركت ها 
بوده اند. از جمله اين داستان ها 
مي توان به داستان آبميوه ناتوكت 
كه فقط يك مخلوط كن و رويايي 
بزرگ در ســر داشت و 
داستان جف بزوس، 
مديرعامــل آمازون 
كه هر چيزي در انبار 
داشــته را به فروش 
گذاشته است، اشاره 
كرد. ريچارد برنسون، 
موسس برند ويرجين 
توانست با تعريف اين 
داســتان ها، رقباي 
خود را بــه چالش 
بكشــد و خود را به 
عنوان قهرمان در نظر 
مشتريان نمايش دهد. 
www.ucan.ir

چطور   برند   خود    را   متمايز  كنيم؟

كانال هاي ارتباطي در بازاريابي 
 NLP به شيوه

شايد تا به حال با افرادي مواجه شده باشيد كه 
حرف هيچ كسی را قبول نداشــته باشند، ولي 
مطمئنا يكي هست كه حرف او را قبول مي كند 
و حرف آن شــخص در زندگي آن فرد بي تاثير 
نيست. انسان ها توســط ۵ حس اطلاعات را از 
محيط دريافت مي كنند. فكر كنيد ۵ شير آب 
داريم كه يك شير بزرگ تر از ۴ شير ديگر است 
و آب بيشتري از آن جاري مي شود. ذهن انسان 
هم دقيقا مانند اين مثال عمل مي كند. هر انساني 
هميشــه از يكي از حس هاي خــدادادي خود 
اطلاعات بيشتري دريافت مي كند. بسياري از 
انسان ها از كانال هاي ارتباطي خودشان )يعني 
همان حســي كه به آنها اطلاعات بيشــتري 
مي دهد( اطلاعات را انتقال مي دهند، در صورتي 
كه اگر ما بتوانيم كانال ترجيحي ديگران )يعني 
حســي كه به طرف مقابل اطلاعات بيشــتري 
مي دهد( را تشخيص دهيم فوق العاده مي توانيم 

قوي تر عمل كنيم. 
كانال هاي ارتباطي در بازاريابي در ۳ حالت كلي 

تقسيم بندي مي شوند: 
1. بصري )بينايي، ديداري( 

2. سمعي )شنيداري( 
۳. لمسي يا حسي )لامسه( 

هر كدام از اين كانال هاي ترجيحي افراد مي توانند 
در بازاريابي و فروش اثرگذار باشند. افرادي كه 
از كانال هاي ديداري اســتفاده مي كنند از اين 
كلمات و جمله ها استفاده مي كنند مانند »ديدم، 
زيباست«، »منظره قشنگي است« يا »چشم انداز 
زيبايي است«، اندازه و رنگ و در كل كلماتي كه 

مربوط به ديدن هستند براي آنها اهميت دارد. 
NLP به معنای برنامه ريزی ذهنی است. موفقيت 
در فروش و بازاريابی با توجه به NLP در هر شغلی 
و به همراه خلاقيت در تعريــف محصول های 
خروجی آن شغل و با توجه به كانال های ترجيحی 
همراه است. همچنين امكان دارد شخصی هر ۳ 
حالت را دارا باشد. شناخت NLP افراد می تواند به 
يك بازارياب كمك كند تا بازاريابی موفق تری را 

داشته باشد.
www.mrvisitor.ir

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

يكي از مهارت هاي كليدي براي مديران امروزي، 
مهارت استخدام و مصاحبه است. يك مصاحبه 
ضعيف آسيب هاي بي شماري به مجموعه 
سرپرســتي مديــران وارد مي كند. 
مصاحبه ضعيف هنگام استخدام 
ممكن اســت باعث ورود افراد 
نامناسب به ســازمان شود يا از 
ورود افراد مستعد جلوگيري كند. 
با در نظر گرفتن نوع كار و شغلي 
كه داريد بايد نسبت به افرادي كه 
مي خواهيد آنها را استخدام كنيد 
ملايم تر عمل كنيد. اين بدين 
معناســت كه كارمندان 

خوب هميشه خود را با محيط وفق مي دهند چون 
كار را مي شناسند و از ماهيت كار كردن در محيط 
اداري باخبرند. شما به عنوان مدير سازمان بايد 
هميشه براي خودتان يك چارت سازماني داشته 
باشيد كه در اين چارت علاوه بر امور مالي، توليد، 
خدمات مشتري، بازاريابي و فروش جايي هم براي 

كارمندان و استخدام آنها وجود داشته باشد. 
بسياري از مديران در جلســه استخدام  دقيقا 
نمي دانند دنبال چه كسي هستند. قبل از استخدام  
وقت كافي اختصاص دهيد و كارمند ايده آل را با 
تمام جزئيات لازم مشخص كنيد. قبل از استخدام  
 بايد بتوانيد آن كارمنــد را در ذهن خود تصور

 كنيد. 

چارت   سازماني  داشته   باشید 

منطقه گردشگري ماهان، بهشتي در  دل كرمان
ماهان شهري خوش آب و هوا در جنوب شرقي ايران است، ماهان جاذبه  هاي 
گردشگري و تاريخي زيادي دارد. ازجمله جاذبه هاي تاريخي ماهان مي توان 
به باغ شاهزاده، آرامگاه شاه نعمت ا...ولي و خانه شتر گلو و بناهاي ديگر اشاره 
كرد. شهر ماهان در جنوب شرقي استان كرمان واقع شده است. اين شهر بدون 
شك يكي از زيباترين شهرهاي نه تنها كرمان، بلكه از زيباترين شهرهاي ايران 
است. ماهان علاوه بر طبيعت زيبا، آب و هواي بسيار خوبي هم دارد. اين شهر به 
دليل قرار گرفتن در دامنه كوه هاي جوپار و پلوار از خوش آب و هواترين مناطق 
كرمان است. از محسنات ماهان هرچه بگوييم، باز هم حرف براي زدن وجود 
دارد، ولي از تمام اين تعاريف كه بگذريم، ماهان منطقه اي است پر از باغ هاي 
ديدني و بناهاي تاريخي. ازجمله باغ ها و بناهاي مهم ماهان مي توانيم به باغ 
شاهزاده، حمام باغ شاهزاده، مقبره شاه نعمت ا... ولي و خانه يا عمارت شتر گلو، 

هفت باغ و مجموعه توريستي آسياب بادي كرمان اشاره كنيم. 

  باغ شاهزاده

اين باغ در دوره قاجاريه به دستور عبدالحميد ميرزا فرمان فرما ساخته شده 
و سال ها مركز حكومتي كرمان بوده است. مساحتي حدود ۵ هكتار دارد 
و تركيب زيبايي از معماري ايراني و باغباني است. باغ شاهزاده در قسمت 
بالايي نهرهايي كه از كوه چابار سرچشــمه مي گيرند، قرار گرفته اســت. 
حوض ها و آب نماهاي زيباي آن در كنار درختان ميوه ازجمله جاذبه هاي 
اين باغ است. اين باغ كه به ثبت ملي رسيده اســت، سردري بسيار زيبا، 

عمارت شاه نشين و حمامي تاريخي دارد. 

  مقبره شاه نعمت ا... ولي

آرامگاه شاه نعمت ا... ولي كه به آستانه مشهور است، درواقع يكي از كامل ترين 
و زيباترين مجموعه هاي معماري است كه در ماهان قرار دارد. شاه نعمت ا... 
ولي از مشهورترين عرفاي ايران در دوران تيموري است كه علاوه بر مصنفات 
متعدد عرفاني شعر هم مي سرود و تخلص شــعري وي سيد بود. اين بنا كه 
امروزه ۳2۰۰۰ مترمربع مساحت دارد، در آغاز به شكل يك تك بنا با گنبدي 
بلند بالاي فضايي چهارگوش درون باغ بزرگي بوده كه در دوره هاي بعدي 
بناهاي ديگري در كنار آن ســاخته شده اســت. عمارت تاريخي مرقد شاه 
نعمت ا... ولي صحن ها و رواق هاي پيرامــون آن نزديك به 6 هزار مترمربع 
گســتردگي دارد. اين عمارت آميخته اي از هنر معماري 6 سده اخير است. 
آرامگاه در آغاز يــك تك بنا در ميان باغي پهناور بــود و در نماي بيروني از 
تزئينات نماسازي و كاشي كاري استفاده شده است. امروز هم بخشي از اين 
نماسازي با كاشي كاري معرق و زيبا با نقش اسليمي و رنگ هاي لاجوردي، 
فيروزه اي، سفيد و طلايي در سردر غربي مقبره ديده مي شود. دو گلدسته 
بلند، رواق شاه عباسي و دارالحفاظ، سردر محمدشاهي، صحن وكيلي، صحن 
اتابكي و صحن ميرداماد از ديگر بخش هاي آرامگاه شاه نعمت ا... ولي هستند. 

  عمارت شترگلو

شترگلو عمارتي است متعلق به خاندان رضوي نعمت اللهي است كه در عصر 
قاجار ساخته شده است. اين عمارت در ماهان، داخل شهر قرار دارد و در تاريخ 
1۸ مهر 1۳۵6 با شــماره ثبت 1۵6۵ به عنوان يكي از آثار ملي ايران به ثبت 
رسيده است. شترگلو به نوعي سازه آبي سنتي گفته مي شود كه كار انتقال آب 
را از مكاني به مكان ديگر انجام مي دهد، به نوعي كه اگر در مســير آب موانعي 
مانند جاده، رودخانه و… قرار گرفته باشــد، به گونه اي كه سطح مانع از مسير 
آب پايين تر باشد، مي توان با احداث شــترگلو به راحتي آب را منتقل كرد. از 
ويژگي هاي ساختمان شترگلو اين است كه داخل اين بنا يك فواره بزرگ قرار 
دارد كه وقتي آب داخل آن جريان داشــته باشد، صداي كاروان شتر به گوش 
مي رسد. در مركز ساختمان شترگلو ماهان حوض خانه اي زيبا كه با سقف بلند 

و گنبدي شكل و مقرنس كاري شده، قرار دارد. 
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